
ســخنگوی انجمن صنایع فــرآورده های لبنی گفت: از 
ابتدای امســال هزینه های تمام شده این صنعت در بخش 
شــیرخام، استاترها، مواد پتروشیمی )بسته بندی( حقوق و 
دســتمزد و حمل و نقل بیش از ۶۰ درصد افزایش داشته 
است.»سید محمدرضا بنی طباء« روز دوشنبه در گفت و گو 
با خبرنگار اقتصادی ایرنا افزود: قیمت گذاری دســتوری که 
از مجلس هفتم آغاز شده منجر به سرکوب قیمت تمام شده 
محصولات صنایع لبنی شد، این درحالیست که این صنعت 
بــرای ادامه تولید باید از طریق دولــت مورد حمایت قرار 
می گرفت.وی اظهارداشــت: طبق مصوبه ستاد تنظیم بازار 
بایــد کارخانجات لبنی هر کیلوگرم شــیرخام را با نرخ دو 
هــزار و ۹۰۰ تومان )به علاوه منهای ۳ درصد( از دامداران 
خریداری کنند که با کرایه حمل و نقل )بین ۱۰۰ تا ۲۰۰ 
تومان( حداکثر حدود ســه هزار و سیصد تومان می شود.

ســخنگوی انجمن صنایع فراورده های لبنی تصریح کرد: 
کارخانجات لبنی به ناچار طی این مدت، نه تنها شیرخام را 
با نرخ مصوب خریداری نکرده اند، بلکه هر کیلوگرم شیرخام را 
در حال حاضر با نرخ هایی بین سه هزار و ۹۰۰ تا چهار هزار 
و ۱۰۰ تومان می خرند.به گفته وی، این در حالی است که 
صنایع لبنی باید نرخ ۱۰ قلم فراورده لبنی را با قیمت های 
مصوب سازمان حمایت از تولیدکنندگان و مصرف کنندگان 
به بازار عرضه کنند.بنی طبا براین باوراست که با وجود اینکه 
صنایع، شیرخام را به دلیل افزایش نرخ نهاده ها بالاتر از نرخ 
مصوب خریداری می کنند، اما تاکنون هیچ افزایش نرخی 
در ۱۰ قلم کالای مدنظر ستاد تنظیم بازار و سازمان حمایت 
نداشته اند. سخنگوی انجمن صنایع فراورده های لبنی گفت: 
از ابتدای سال تاکنون مجموع هزینه های تمام شده صنعت 
لبنیات در بخش شیرخام، تغییرات نرخ ارز تهیه استاترها، 
مواد پتروشــیمی )بسته بندی( حقوق و دستمزد و حمل و 

نقل بیش از ۶۰ درصد افزایش داشته است.

 در ماه های ابتدایی شــروع تحریم های جدیــد آمریکا، علیه اقتصاد 
ایــران بــه نظر می رســید، تعریف دقیق و مشــخصی از شــرایطی که 
 کشــور به آن وارد شــده بود وجود نداشــت، از این رو سیاســت هایی 
اجرایی شــدند که شاید در بســیاری از آنها موقعیت کشور در بلندمدت 
تحلیل نشــده بود.با وجود تمام انتقادات و ابهام ها دولت سرانجام در بهار 
سال ۱۳۹۷ به این نتیجه رسید که با تخصیص ارز ۴۲۰۰ تومانی از اقشار 
کم درآمد حمایت کند اما مصادیق در نظر گرفته شده برای این ارز در ابتدا 
بســیار گسترده بود و ارائه ارز به تمامی این کالاها به نظر می رسد منابع 
ارزی کشور با سرعت بسیار بالایی خرج شد.اگر سخت گیری بیشتری در 
زمینه تخصیص ارز دولتی صورت می گرفت، بعضی از کالاها اساســا این 
ارز را دریافت نمی کردند و فضا برای ســو استفاده برخی افراد و تشکیل 
پرونده های فســادی که امروز دیده می شود نیز محدودتر می شد.در نگاه 
نخســت این طرح می تواند به مدیریت شرایط فعلی کشور کمک کند و 
برخی نیازهای وارداتی را پاسخ دهد اما در عمل باید مراقب باشیم که اجازه 
تهاتر چه کالایی را می دهیم؟ آیا این کالا واقعا نیاز جدی کشور در شرایط 
فعلی را پوشش می دهد؟امروز موقعیت اقتصادی کشور بسیار منحصر به 
فرد اســت و اگر منابع ارزی داریم کــه می خواهیم به واردات اختصاص 
دهیم نیز باید کالاهایی در اولویت قرار بگیرد که نیازهای مستقیم مردم 
را پوشــش می دهند و اگر این سخت گیری را نداشته باشیم، در ماه های 
آینده باز با این وضعیت مواجه خواهیم شد که منابع ارزی خرج شده اند 
و در قبال آن کالاهایی به کشور رسیده که حتی در چند اولویت ابتدایی 
نیز دسته بندی نشده و تنها سودی شخصی برای گروه محدودی از افراد 
به وجود آورده است.این کارشناس با بیان اینکه بازار مسکن نمی تواند به 
این روند ادامه دهد، گفت: حتی اگر نرخ رشد قیمت ارز ادامه داشته باشد 

مسکن نمی تواند با آن همپا شود.
 اگر هم قیمت ارز کاهش پیدا کند، به دلیل چســبندگی که در بازار 
مســکن وجود دارد امکان کاهش قیمت ملک بعید است. می شود اینطور 
 ارزیابی کرد که اگر دلار صعودی باشــد مسکن هم صعودی می شود ولی

 نه به سرعت.
 اگر دلار نزولی شــود مسکن به ثبات می رسد.روانشادنیا درباره تاثیر 
انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا بر بازار مســکن در ایران اظهار کرد: 
انتخابات آمریکا انعکاس خود را در قیمت ارز نشان خواهد داد. نرخ ارز در 
حال حاضر یک متغیر بسیار بااهمیت در تعیین قیمت دارایی ها از جمله 
مسکن است. البته تنها متغیر موثر در قیمت ارز فقط بحث انتخابات آمریکا 
نیســت. مسائل دیگر از جمله نقدینگی و اقتصاد داخلی هم دخیل است. 
با این حال انتخاب هریک از دو نامزد ریاســت جمهوری آمریکا از لحاظ 
روانی می تواند اثرات کاهشی یا افزایشی بر بازار ارز بگذارد.تعداد معاملات 
آپارتمان های مســکونی شهر تهران در مهرماه سال ۱۳۹۹ به ۸۶۵۶ واحد 
مسکونی رسید که نسبت به ماه قبل و ماه مشابه سال قبل به ترتیب ۲.۳ 

درصد و ۱۵۴ درصد افزایش نشان می دهد. 

 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
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اتاق بازرگانی تهران در جدیدترین گزارش خود به بررسی وضعیت جذب سرمایه 
گذاری خارجی از سوی کشورهای مختلف جهان در ایام شیوع کرونا پرداخته که نشان 
می دهد این ویروس در حوزه سرمایه گذاری خارجی نیز اثرات منفی جدی گذاشته است.

براوردها نشان می دهد که میزان سرمایه گذاری خارجی در نیمه نخست سال ۲۰۲۰ 
در مقایسه با نیمه دوم سال ۲۰۱۰ حدودا ۵۰ درصد کاهش یافته است. 

بر این اســاس کل سرمایه گذاری خارجی انجام شده در شش ماهه نخست سال 
جاری میلادی، ۳۶۴ میلیارد دلار بوده که پایین ترین عدد از ســال ۲۰۱۳ تاکنون به 
شمار می آید.اتاق بازرگانی وضعیت سرمایه گذاری خارجی به تفکیک دو فصل نخست 
ســال ۲۰۲۰ را نیز منتشــر کرده که بر این اساس در ســه ماه نخست سال جاری، 
ســرمایه گذاری خارجی ۴۱ درصد و در ســه ماه دوم، ۳۹ درصد کاهش یافته است.

در میان کشــورهای توسعه یافته که بیشترین میزان جذب سرمایه گذاری خارجی 
را دارند نیز، جریان ورود ســرمایه کاهشی ۷۴ درصدی داشته است که در این میان 
بیشــترین کاهش ثبت شده مربوط به ایالات متحده آمریکا بوده است. همچنین، در 
این مدت میزان سرمایه گذاری صورت گرفته از سوی سوییس، هلند و بریتانیا نیز به 

شــدت کاهش یافته است. براوردها نشان می دهد که در این مدت تحت تاثیر شیوع 
کرونا، تمایل ســرمایه گذاران برای کشــف فرصت های جدید به شدت کاهش یافته 
است.بررســی های موردی نشان می دهد که سرمایه گذاری خارجی در سال ۲۰۲۰، 
در روسیه منفی شده است و آمارها در کشورهایی مانند چین، هند، اندونزی، برزیل، 
 ترکیه، لهســتان و مکزیک نیز نشــان از کاهش قطعی جذب سرمایه گذار جدید در 

ماه های گذشته دارد.
مقایســه آمارهای جذب سرمایه در هفت سال گذشته نیز نشان می دهد که عدد 
ســرمایه گذاری خارجی در ســال ۲۰۲۰ به پایین ترین سطح خود رسیده است. بر 
این اساس بالاترین میزان سرمایه گذاری فصلی انجام شده در سال های اخیر به سه 
ماهه ابتدایی سال ۲۰۱۵ اختصاص دارد و بالاترین روند شش ماهه نیز در پایان سال 
۲۰۱۶ و ابتدای سال ۲۰۱۷ به ثبت رسیده است اما با شیوع کرونا، هردو این روندها 
به پایین ترین حد خود در ســال های گذشته رسیده اند و با توجه به نامشخص بودن 
سرنوشت این ویروس در ماه های آینده، نحوه بازگشت سرمایه گذاری خارجی به شرایط 

عادی نیز معلوم نیست.

 افزایش ۶۰ درصدی 
هزینه تولید محصولات لبنی

سرمربی استقلال می گوید دوست ندارد به هر قیمتی در 
یک تیم بماند و اصولش را زیر پا بگذارد.

محمود فکری در گفت وگو با برنامه » فوتبال برتر« درباره 
حضورش به عنوان سرمربی استقلال اظهار کرد: من سال ۸۶ 
همزمان با زمانی که بازی می کردم، اولین تجربه مربی گری 
ام را در لیگ برتر داشتم و چند بازی به عنوان سرمربی کار 
کردم. بعد از آن در کنار قلعه نوعی به عنوان دستیار حضور 
داشتم. سال بعد دوباره به عنوان سرمربی در شیرین فراز کار 
کــردم. مجددا با مظلومی و بعد با صمد مرفاوی و یک فصل 
هم در صبای قم حضور داشتم.او ادامه داد: بعد در شهرداری 
جویبار ســرمربی بودم. در لیگ دو کار کردم و آنجا فهمیدم 
می توانم سرمربیگری کنم. پس از آن دوباره با قلعه نویی به 
اســتقلال آمدم. سپس در دسته یک حضور داشتم و در تیم 
های مختلف لیگ یک کار کردم. شرایط طوری بود که خودم 
دوست داشتم در آن تیم های لیگ یکی کار کنم. من دوست 

ندارم به هر قیمتی در تیمی بمانم و اصولم را زیر پا بگذارم.
سرمربی اســتقلال با بیان این که مربیگری شبیه زمان 
بازیگری است و ابتدا باید پله پله کار کنید، گفت: این باعث 
می شود یک سری تجربیات را به دست می آورید. اگر مستقیم 
از بازیگری به مربی گری روی بیاورید اذیت می شوید.او درباره 
جداییش اش از نســاجی بیان کرد: دوست داشتم به شکل 

قشنگ تری به استقلال بیایم.

 دوست ندارم به هر 
قیمتی در یک تیم بمانم

تجارت زیر سایه کرونا؛

کاهش کاهش ۵۰۵۰ درصدی سرمایه گذاری  درصدی سرمایه گذاری خارجی خارجی 

معاون هوانوردی سازمان هواپیمایی گفت: اخیرا بصورت مکرر گزارشاتی دریافت شده 
که شرکت های هواپیمایی اقدام به برگزاری جلسات تعیین کف نرخی کرده اند که این 
عمل مصداق مشــخص اخلال در جهت بستن گستره انتخاب مشتری بوده و متضاد با 
قوانین Antitrust در حقوق بین الملل اســت.روابط عمومی سازمان هواپیمایی به نقل از 
ابوالقاســم جلالی، معاون هوانوردی و امور بین الملل سازمان هواپیمایی کشوری بنا به 
دستور ریاست سازمان طی نامه ای به دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی و مدیران عامل 
این شــرکت ها در خصوص دریافت گزارش مبنی بر تعیین کف نرخی و بستن گستره 
انتخاب مشــتری هشدار داد.در این نامه خطاب به دبیرانجمن شرکت های هواپیمایی و 
مدیران عامل شرکت های هواپیمایی داخلی آمده است: مستحضرید که در شرایط سخت 
اقتصادی و التهاب اجتماعی ناشی از افزایش فشارهای استکبار جهانی و به تبع آن افزایش 
قیمت کالا و خدمات، آحاد جامعه اسلامی در فشار مضاعف و تنگناهای اقتصادی بوده و 

صبورانه شرایط خاص انقلاب اسلامی را درک می کنند.این نامه می افزاید: باید بپذیریم 
که مقوله حمل و نقل هوایی، فارغ از پدیده قلت بهره مندان آن در قیاس با آحاد جامعه، 
خواه یا ناخواه بعنوان یکی از شــاخص های روانی تعیین کننده و اثرگذار بر سایر کالاها 
شــناخته شــده و هرگونه بی دقتی در تعیین تعرفه ها، مستقیما بر سایر اقلام و به ویژه 
جو روانی جامعه تاثیر منفی خواهد داشت.  معاون هوانوردی سازمان هواپیمایی آورده 
اســت: لازم به ذکر است سازمان هواپیمایی کشوری قطعا نسبت به دغدغه های جدی 
و جاری شــرکت های هواپیمایی حســاس و فعال است، با این حال متذکر می شود که 
حیات شرکت های هواپیمایی مستقیما در گرو اقبال و رضایت مردم و مسافرین است و 
هر شــرکتی که این مهم را مد نظر قرار ندهد محکوم به از دست دادن بازار است.  وی 
ادامه داد: از سوی دیگر مسافرین صاحبان حقوقی هستند که سازمان هواپیمایی خود 

را موظف به حفظ و دفاع از این حقوق می داند.

مجوز فعالیت ایرلاین های گران فروش لغو می شود
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1399/08/15

شماره : 942

 اجرای سیاست احتیاطی کنترل رشد ترازنامه شبکه بانکی
پیشــنهاد بانک مرکزی مبنی بر اعمال »سیاســت احتیاطی کنترل رشد 

ترازنامه شــبکه بانکی« توسط شورای پول و اعتبار تصویب شد.
به گزارش بانک مرکزی، شــورای پول و اعتبار در جلســه عصر دیروز به 
ریاســت پیشــنهاد بانک مرکزی مبنی بر اعمال »سیاست احتیاطی کنترل 

رشــد ترازنامه شبکه بانکی« را به شرح زیر تصویب کرد:
الــف: بانک مرکزی به منظور اعمال مدیریت و نظارت بر ترازنامه بانک ها 
و مؤسسات اعتباری غیربانکی، سیاست کنترل مقداری ترازنامه را با اولویت 
ســایر دارایی ها و دارایی های خارجی در کنار ســایر سیاســت های نظارتی 

مدنظر قرار دهد.
ب: سیاســت کنترل مقداری ترازنامه شــامل اعمال محدودیت در وجه 
نقد، سپرده ها نزد بانک مرکزی، اوراق بدهی دولتی، تعهدات مشتریان بابت 

گواهی اعتبار مولد و اعتبارات پیشــران زنجیره تولید نمی شود.
ج: بانــک مرکزی می تواند رشــد ترازنامه بانک ها و مؤسســات اعتباری 
غیربانکی را بر حســب وضعیــت مالی و نوع مأموریت آن هــا تعدیل کند، 
به گونه ای که برای بانک های با وضعیت مالی نامناســب محدودیت بیشتری 
و برای بانک های با وضعیت مالی مناســب تر، محدودیت کمتری اعمال کند.

لازم به توضیح است که رئیس کل بانک مرکزی هفته گذشته اعلام کرده 
بود برای کاهش فشار تورمی در بازارها از سایر روش های جایگزین سیاست 

افزایش سود استفاده خواهد کرد.

 جدیدترین تصمیمات برای ترخیص کالاهای موجود در گمرکات
معــاون فنی و امور گمرکی گمرک ایران جزئیــات تازه ترین تصمیمات 
برای تعیین تکلیف کالاهای موجود در گمرکات، مجاز شــدن واردات با ارز 

اشخاص و واردات در مقابل صادرات را اعلام کرد.
به گزارش گمرک ایران، مهرداد جمال ارونقی با اشــاره به جلســه ای که 
پیرو مصوبه ســتاد اقتصادی دولت در مورخ ۱۱ آبان ماه که در محل وزارت 
خانه صنعت، معدن و تجارت به ریاســت وزیــر صنعت معدن و تجارت و با 
حضور نمایندگان دســتگاه های مربوطه برگزار شد به تشریح تصمیمات اخذ 
شــده در رابطه با ترخیص کالاهای اساسی، ضروری و مواد اولیه موجود در 

گمرک و بنادر پرداخت.
وی در این رابطه گفت: مقرر گردید بانک مرکزی با قید فوریت نســبت 
به تأمین ارز ترجیحی کالاهای اساســی موجود در گمرکات و بنادر کشــور 

که اســناد آن به خریدار منتقل نشده است اقدام کند.
ارونقی افزود: همچنین مقرر شــد بانک مرکزی نسبت به صدور اعلامیه 
تأمیــن ارز به صورت اعتبــاری با تعهد تأمین ارز ظــرف حداکثر ۳ ماه از 
تاریخ ترخیص کالا بر اســاس مصوبات ستاد هماهنگی دولت و شورای عالی 
امنیت ملی برای کالاهای اساســی که اعتباری خریداری شده و در بنادر و 
گمرکات کشور موجود اســت و اسناد مالکیت آن در اختیار خریداران قرار 

گرفته است اقدام کند.
وی با اشــاره به آنچه که به گمرک تکلیف شــده نیز یاد آور شد: گمرک 
باید نسبت به ترخیص کالاهای موجود در گمرکات که با ارز اشخاص صورت 
پذیرفته و تأمین ارز بانکی نشده است، با اعلام اولویت وزارت صمت و بدون 

کــد رهگیری بانک با رعایت مقررات مربوطه اقدام کند.
به گفته وی ویرایش ثبت ســفارش برای استفاده از ارز اشخاص و تغییر 
نــوع ارز در صورت دریافت مجوزهای قبلی نیاز به تمدید مجوزهای مرتبط 

با ثبت سفارش نخواهد داشت.
ارونقی گفت: انجام تشریفات مربوط به رفع تعهد ارزی واردات در مقابل 

صادرات طبق روال قبل انجام خواهد شد.

 نسخه بسته محرک مالی آمریکا برای بازارها
تب بازارهای مالی در دو هفته اخیر اندکی کاهش و دامنه نوسانات کوچکتر 
شده اســت. آن چه بازارهای مالی ایران را به دلیل نداشتن انعطاف پذیری 
مناســب تحت تاثیر قرار داده است رویدادهای سیاسی است به ویژه کشور 
آمریکا که خروجش از برجام به شــدت اقتصاد ایران را تحت تاثیر قرار داد.

با شعارهای انتخاباتی بایدن مبنی بر بازگشتش به برجام در صورت پیروزی 
در انتخابات، بســیاری از معامله گران جانب احتیاط را گرفته و ترجیح داده 
اند تا نتیجه نهایی انتخابات از پذیرش ریسک خودداری نمایند. از وجه دیگر 
بر اســاس تئوری های علم اقتصاد پیش بینــی پیامدهای اقتصادی حاصل 
از یک جریان اثرات بیشــتری در متغیرهای مالی دارد نســبت به زمانی که 
آن جریــان رخ می دهد بنابراین می توان گفت که اثرات پیروزی بایدن در 
بازارهای مالی پیشــخور شــده و تغییرات قابل توجهی بعد از انتخابات در 

بازارها رخ نخواهد داد.
بر اساس گزارش آنکتاد، شیوع کرونا باعث شده تا سرمایه گذاری مستقیم 
خارجی جهان با افت ۴۹ درصدی در نیمه نخســت ســال ۲۰۲۰ نسبت به 
نیمه نخســت سال ۲۰۱۹ مواجه شــود. این موضوع چندان نتواسته بر ارز 
دیجتالی در هفته گذشــته تاثیرگذار باشد. از دو هفته پیش بیت کوین وارد 
فاز صعودی شده و علارغم وضعیت نامناسب اقتصادهای بزرگ چین و آمریکا 

توانســت در بالای ۱۳ هزار دلار به تثبیت برسد.
در اواخر دو هفته پیش شــاهد بودیم کــه دلار تا قیمت ۳۲ هزار تومان 
نیز صعود کرد اما با شــروع هفته گذشــته و به دلیل کاهش شکاف قیمتی 
بازار آزاد و صرافی ها، دلار به مرز ۲۸ هزار تومان رســید. با توجه به اعلام 
خبــر تحریم جدید نفتی در اواســط هفته دلار مقطعــی افزایش یافت اما 
بلافاصله به قیمت زیر ۲۸ هزار تومان رســید. به طور کلی در هفته گذشته 
دلار بازدهی منفی ۴ درصد را به ثبت رسانده است. قیمت سکه نیز الگویی 
مشــابه با دلار داشته و در هفته گذشته بازدهی منفی ۷.۵ درصد را به ثبت 
رســانده اســت. با توجه به افزایش تقاضا برای ربع سکه و نیم سکه قیمت 
این دو دچار حباب بزرگی شــده است. از اواسط هفته و با خبر تحریم های 
مجدد سکه مرز حمایتی خود را شکست و در نهایت در قیمت ۱۳۴۰۰ هزار 

تومان هفته را به پایان رساند.
شــاخص سهام ماه هاست بر خلاف ســایر بازارها، روند کاهشی شدیدی 
را در پیش گرفته و در هفته گذشــته بازدهی حدود منفی ۱۰ درصد داشته 
است. این موضوع سبب طولانی شدن صف های فروش و خروج تعداد بسیار 
بالایی از نابلدها از این بازار شــده است اما همچنان دخالت های حقوقی ها 
و عدم ثبات تصمیم گیری مســولان در این بازار، اعتماد جامعه به ســرمایه 
گذاری در این بازار از بین برده اســت.و موجب کاهش این شــاخص به زیر 

۱۲۰۰ هزار واحد شده است.
شیوع گســترده بیماری کرونا و اعلام محدودیت های شدید در بسیاری 
از کشــورهای جهان بازارهای بین المللی را تحت تاثیر قرار داده اســت. در 
هفته گذشــته قیمت نفت خام آمریکا به دلیل کاهش تقاضا به زیر ۴۰ دلار 
در هر بشــکه رســید. تولید ناخالص داخلی آمریکا در فصل پاییز ۳۳ درصد 
محاســبه شد که نسبت به رشــد تابستان که ۳۱ درصد کاهش داشته، غیر 
واقعی به نظر می رســد. نفت برنت و اوپک نیز از اوایل هفته گذشــته وارد 

شیب نزولی شده است.
بر خلاف قیمت جهانی طلا که در اواسط هفته گذشته با افت شدید ۲۸ 
دلاری مواجه بوده، شــاخص دلار آمریکا بازدهی ۱ درصدی را ثبت نموده 
اســت. حواشی مربوط به بســته محرک مالی و تاثیر انتخابات آمریکا بر آن 
از عوامل موثر در افزایش شــاخص دلار آمر یکا بوده است. بازار برای فلزات 
اساسی در هفته گذشته بازدهی منفی داشته و تنها سرب با رشد ۲.۱ درصد 

در صدر سایر فلزات قرار گرفته است.

بررسی آمار عملکرد بانک ها و موسسات 
اعتباری کشور بیانگر این است که مبلغ کل 
تسهیلات اعطایی در شهریور سالجاری در 
مقایســه با اسفند سال گذشته رشد ۱۸.۸ 

درصدی داشته است.  
طبق اطلاعات منتشــر شــده از سوی 
بانک مرکزی تســهیلات اعطایی بانک ها و 
موسسات اعتباری تا پایان شهریور امسال، 
معادل ۱۹۱۲ هزار و ۸۰۰ میلیارد بوده که 
نسبت به اسفند سال گذشته با رشد ۱۸.۸ 

درصدی مواجه شده است.
 ۸.۶ قرض الحسنه  تسهیلات  همچنین، 
درصد از کل تســهیلات اعطایی بانک ها و 
موسسات اعتباری قرض الحسنه را تشکیل 
داده و حجــم عمده عملکرد تســهیلاتی 
بانک ها مربوط به فروش اقســاطی با ۲۷.۷ 
درصد و مشارکت مدنی با ۱۸.۸ درصد است.

به لحاظ عددی در پایان شهریور ماه سال 
جــاری ۱۶۴ هزار و ۱۰۰ میلیارد تومان از 
کل تسهیلات اعطایی بانک ها و موسسات 
اعتباری کشــور قرض الحسنه بوده که این 
میزان نسبت به اسفند ماه سال ۱۳۹۸ که 
۱۱۵ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان بوده، ۴۱.۸ 

درصد رشد نشان می دهد.

 اوضــاع بانک هــای تجاری در 
پرداخت تسهیلات 

از سوی دیگر، بانک های تجاری در کل 
۳۰۸ هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان تسهیلات 
پرداخت کرده اند که با رشد ۱۴.۲ درصدی 
مواجه شــده و سهم وام های قرض الحسنه 

از ایــن میزان تســهیلات ۳۸ هزار و ۹۰۰ 
میلیارد تومان اســت که اعطــای این وام 
از ســوی بانک های تجاری در پایان سال 

گذشته ۵۳.۷ درصد افزایش یافته است.
گفتنی است که ۱۲.۶ درصد از وام های 
بانک های تجاری را قرض الحســنه تشکیل 

می دهد.  
در بانک های تجاری کشــور نیز، سهم 
عمده تســهیلات پرداختی مانند بانک ها و 
موسسات اعتباری مربوط به فروش اقساطی 
به میزان ۳۸.۶ درصد است که رقم آن ۱۱۹ 
هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان در پایان شهریور 
۱۳۹۹ بوده است. این میزان در اسفند سال 
۱۳۹۸ معادل ۱۱۵ هزار میلیارد تومان بود.

عــلاوه برایــن، ۹.۹ درصد تســهیلات 
بانک های تجــاری به رقم ۳۰ هزار و ۶۰۰ 
میلیــارد تومان در پایان شــهریور ماه به 
تســهیلات جعاله اختصاص داشته که این 
رقم در اسفندماه سال قبل ۲۹ هزار و ۸۰۰ 
میلیارد تومان بوده اســت. به صورت کلی، 
ســهم عمده تسهیلات پرداختی بانک های 
تجاری در پایان شــهریور ۱۳۹۹ به فروش 
اقساطی، جعاله و مشارکت مدنی اختصاص 

یافته است.

 بانک های تخصصی چه تسهیلات 
قرض الحسنه دادند؟  

بانک های  عملکرد  بررســی  همچنین، 

تخصصی در پرداخت تســهیلات تا پایان 
شهریور ســالجاری نشان دهنده این است 
که تسهیلات اعطایی با ۸.۹ درصد افزایش 
از رقــم ۳۲۰ هزار و ۹۰۰ میلیارد تومان به 
عدد ۳۴۹ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان رسیده 
است که سهم تسهیلات قرض الحسنه از این 
میزان تسهیلات اعطایی بانک های تخصصی 
معادل ۱۶ هزار و ۹۰۰ میلیارد تومان بوده 
که با افزایش ۳۹.۱ درصدی در مقایســه با 

سال ۱۳۹۸ مواجه شده است.
گفتنی اســت که ۴.۹ درصد از وام های 
بانک های تخصصی را قرض الحسنه تشکیل 

می دهد.  
بزرگتریــن بخش تســهیلات پرداخت 

شــده در بانک های تخصصی کشور مربوط 
به فروش اقساطی می شود به نحوی که در 
پایان شــهریورماه سال جاری ۴۶.۴ درصد 
کل تســهیلات اعطایی این بانک ها به رقم 
۱۶۲ هزار و ۱۰۰ میلیارد  تومان در بخش 
فروش اقساطی بوده و این رقم در اسفندماه 
ســال ۱۳۹۸ به میــزان ۱۵۷ هزار و ۲۰۰ 

میلیارد تومان بود.
بانک هــای تخصصــی نیــز در بخش 
مشــارکت مدنی تســهیلات قابل توجهی 
پرداخــت کرده انــد به نحوی کــه ۱۳.۵ 
درصــد کل منابع تســهیلاتی این بانک ها 
 در پایان شــهریور امســال بــه میزان ۴۷ 
هزار میلیارد تومان در این بخش پرداخت 

شده است.

و  غیردولتی  بانک های  عملکرد   
موسسات اعتباری 

طبق این گزارش، بررســی تســهیلات 
اعطایی بانک های غیردولتی و موسســات 
اعتباری در پایان شــهریور امســال نشان 
می دهد که تســهیلات این بانک با ۲۳.۲ 
درصد رشــد به رقم ۱۲۵۴۴ هزار و ۴۰۰ 
میلیارد تومان رسیده است و سهم تسهیلات 
قرض الحسنه از این میزان تسهیلات معادل 
۸.۶ درصــد ) ۱۰۸ هــزار و ۱۰۰ میلیارد 
تومان( بوده که اعطای این نوع تســهیلات 
در این نوع بانک ها در شهریور امسال ۳۸.۴ 

درصد رشد داشته است.
همچنین، ۲۲.۶ درصد کل اعتبارات ارائه 
شده به متقاضیان در بخش مشارکت مدنی 
این بانک به رقم ۲۸۳ هزار و ۶۰۰ میلیارد 

تومان بوده است.

بانک ها در نیمه اول سال چه قدر وام دادند؟  

ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان طی ابلاغیه ای از 
تشدید اقدامات نظارتی بر روند بازار سیمان خبر داده و اعلام کرده است 
که حوزه های بازرســی و نظارت ســازمان های صنعت، معدن و تجارت 
اســتان ها با استفاده از تمام توان و ظرفیت بازرسان روند تولید تا مصرف 
ســیمان را مورد رصد و پایش قرار خواهند داد و عاملان توزیع عمده و 

خرده فروش متخلف به حوزه قضایی معرفی می شوند.
این ســازمان در رابطه با بازار ســیمان بخشنامه ای را  ابلاغ کرده که 
ضمن آن خواستار اجرای تعهدات انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان 
مبنی بر تامین به موقع  محصول مورد نیاز بخش های مختلف شده است.

طبق آنچه که در این بخشــنامه آمده اســت: » از آنجا که در شرایط 
حســاس کنونی برخلاف فراوانی کالا در بازار و شرایط مناسب تولید در 
کشــور، تخلفاتی در حوزه سیمان مشاهده می شــود، به همین دلیل به 

 منظور تامین آرامش و ثبات بازار و ایجاد بســتر امن برای عموم مردم و 
جلوگیری از هرگونه سوءاستفاده احتمالی، سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان های سراسر کشور موظف به تشدید نظارت بر بازار سیمان هستند.

براساس این بخشنامه حوزه های بازرسی و نظارت سازمان های صنعت، 
معدن و تجارت استان، موظف هستند با استفاده از تمام توان و ظرفیت 
بازرســان و همکاری و همراهی سایر حوزه های ذی ربط، نظارت و کنترل 
قیمت ها را با اهتمام جدی در اولویت کاری  قرار داده و در خصوص تخلفات 
احتمالــی عاملین توزیع عمده و خرده فروش بدون کوچکترین اغماضی 
برخورد کنند. »این بخشنامه می افزاید: انجمن  مربوطه ضمن بررسی دلایل 
کمبود و افزایش قیمت در سطح تولید و عرضه، مکلف به اعمال مدیریت بر 
عملکرد کارخانه ها در جهت افزایش تولید و عرضه و تسهیل شرایط فروش 
مستقیم سیمان به مصرف کنندگان نهایی توسط کارخانه های تولیدی و 

فروش ســیمان به عاملین مجاز و نیز کاهش واسطه گری و دلالی در این 
بخش با رعایت دستورالعمل نظارت بر بازار سیمان است.

در بخشنامه سازمان حمایت تاکید شده است که انتظار می رود در حوزه 
اصناف نیز اتحادیه و تشکل های مربوطه، اقدامات نظارتی خود را تشدید 
کرده و ضمن پیشگیری از وقوع جرم، کشف تخلف، تسریع در رسیدگی ها، 

نظارت های مستمر و دقیق موجبات آرامش بازار را فراهم آورند.
پیش از این، ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، نرخ 
فروش مصرف کننده برای هر پاکت ســیمان را حداکثر ۱۷ هزار و ۵۰۰ 

تومان و برای هر تن سیمان فله ۲۹۰ هزار تومان اعلام کرده است.
ضمن اینکه تاکید شده است که هرگونه فروش سیمان بالاتر از سقف 
قیمت تعیین  شــده توســط واحدهای تولیدی و توزیعی سیمان، تخلف 

محسوب شده و با متخلفان برخورد خواهد شد.

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: مالیات بر عایدی سرمایه 
به واحدهای مســکونی که افراد در آن زندگی می کنند، املاک نوســاز، 
ارث و هدیه و وقف تعلق نمی گیرد.مهدی طغیانی، سخنگوی کمیسیون 
اقتصادی مجلس درباره طرح مالیات بر عایدی ســرمایه گفت: مالیات بر 
عایدی سرمایه که در کمیسیون اقتصادی تصویب شده است املاک با انواع 
کاربری ها، وسایل نقلیه موتوری اعم از خودرو و موتور سیکلت، طلا و انواع 
ارزهــای خارجی را در برمی گیرد در این طرح به عایدی این دارایی ها در 

زمان انتقال دارایی نسبت به زمان تملک، مالیات وضع می شود.
وی ادامه داد: مالیات بر عایدی سرمایه به واحدهای مسکونی که افراد 
در آن زندگی می کنند، املاک نوساز، ارث و هدیه و وقف تعلق نمی گیرد 
بنابراین اگر کســی یک خودرو و یا یک واحد مســکونی داشته باشد از 
مالیات معاف اســت اما اگر دو خانه داشــته باشد، هنگام فروش به خانه 
دوم، مالیات بر عایدی دریافت می شود. چرا که این مالیات بدنبال تنظیم 

گری و کنترل فعالیت های سوداگرانه است.
ســخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس بیان داشت: بخشی از خرید و 
فروش های طلا غیر مجاز است این معاملات خلاف قانون است و باید جمع 
شود اما عایدی سرمایه تنها به مواردی تعلق می گیرد که خرید و فروش 
از طریق واحدهای صنفی دارای پروانه کسب انجام شود. یعنی با گرفتن 

این مالیات کارهایی که قانونی نیستند، وجهه قانونی نخواهند گرفت.

 مالیات بر مجموع درآمد، قانون پایانه های فروش و حکمرانی 
ریال حلقه مالیات بر عایدی را کامل می کند

وی افــزود: مالیات بر عایدی یکی از حلقه های نظام مالیاتی ماســت. 
یک حلقه آن ســامانه قانون پایانه های فروش و سامانه مودیان است که 
در مجلس دهم تصویب شــد در این قانون تمام واحدهای صنفی موظف 
به صدور صورت حساب الکترونیک شدند و تمامی تراکنش ها در پرونده 
واحد صنفی درج می شود و به استناد آن مشمول مالیات می شود. حلقه 
بعدی مالیات بر مجموع درآمد اســت که کاملًا این مشــکل را پوشــش 
می دهد. قانون مبارزه با پولشویی که در حال حاضر نام آن حکمرانی ریال 
است نیز یک حلقه مفقوده دیگر است. این کار حساب های شخصی را از 
حساب های تجاری جدا می کند و این جداسازی باعث می شود تراکنش ها 
کاملًا شــفاف شود.طغیانی در پاسخ به این ســوال که آیا این مالیات به 
تنهایی می تواند قیمت مسکن را کنترل کند یا خیر، گفت: هر طرحی اثر 
 خودش را دارد. این طرح نیز هزینه مبادله را برای سوداگران بالا می برد.

 به طور کلی کنترل قیمت مسکن با سایر حلقه ها کاملًا پر می شود و وقتی 
حلقه های دیگر ایجاد شود اثرگذاری آن چند برابر می شود.

 نگاه مجلس به مالیات بر عایدی سرمایه درآمدزایی نیست
وی در پاســخ بــه ســوال دیگــری مبنی بــر اینکه آیــا این طرح 
درآمدزایــی قابــل توجهــی نیز برای دولــت دارد یا خیــر، گفت: نگاه 
مــا در این طــرح درآمدزایی نیســت بلکــه دنبال ایجاد زیرســاختی 
 قوی تر برای مبارزه با ســوداگری هســتیم اما مقــداری درآمد نیز عاید

 دولت می شــود ولی بــرآوردی از اینکه چه میزان درآمــد عاید دولت 
می شود، وجود ندارد.

 دولت یا مجلس فرقی نــدارد مهم ایجاد مالیات بر عایدی 
سرمایه است

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس در پاسخ به این سوال که دولت 
نیز همزمان با مجلس »بررسی طرح اصلاح مالیات های مستقیم« را کلید 
زده است، آیا این کار موازی کاری نیست، گفت: ما نمی خواهیم این کار 

به اسم مجلس تمام شود.
 مــا لایحــه دولــت را بررســی کردیــم و متن طــرح مجلس ۹۰ 
درصــد با لایحه دولت همپوشــانی دارد بنابراین اگــر آن لایحه نیز به 
 مجلس بیاید مشــکلی پیش نمی آید چون بررســی آن در کمیســیون

 انجام شده است.

 واردات با ارز متقاضی شروطی دارد
معاون وزیر صمت با بیان اینکه اگر واردات با ارز متقاضی آزاد شود شروطی خواهد داشت، گفت: بانک مرکزی برای بررسی افرادی که ادعای ارز متقاضی برای واردات دارند، نظام کنترلی ایجاد می کند.

حمید زادبوم در مورد علت اســتفاده از ارز متقاضی برای واردات، اظهار داشــت: در این سیاســت اصل این نیســت که بگوییم واردات با ارز متقاضی آزاد شده است بلکه این مساله یک مورد حاشیه ای است. اصل موضوع این است 
که واردات در مقابل صادرات بتواند همچون ســال قبل برقرار باشــد اما این بار وارداتی که مورد نیاز کشــور اســت؛ یعنی مواد اولیه کارخانجات.رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران با بیان اینکه برای رفع تعهدات ارزی این اتفاق 
می افتد، افزود: با توجه به اینکه هنوز جزئیات بخشــنامه منتشــر نشــده اســت در مورد ارز متقاضی نمی توان زیاد صحبت کرد بلکه باید صبر کرد و پس از صدور بخشنامه، در مورد چگونگی این مسائل صحبت کرد و نباید با عجله 

گفت که با ارز متقاضی واردات آزاد شده است.وی ادامه داد: ضمن اینکه اگر واردات با ارز متقاضی آزاد شود طبیعتاً شروطی خواهد داشت و به این صورت آزادِ آزاد نیست که هر فردی هر کالایی خواست را وارد کشور کند.
زادبوم تاکید کرد: فقط مواد اولیه کارخانجات و قطعات مورد نیاز کارخانجات وارد خواهد شد، آن هم به این صورت است که شروطی که بانک مرکزی برای استفاده از ارز متقاضی گذاشته است باید رعایت شود.

تشدید نظارت ها بر روند تولید تا مصرف سیمان

مالیات برعایدی بدنبال درآمدزایی نیست

حمید فلاح 

بررسی آمار عملکرد تایرسازان بزرگ کشور حاکی از 
تولید ۱۶۹ هزار و ۷۴۱ تن تایر و تیوب از ابتدای امســال 
تا پایان مهرماه و رشد ۲۵  درصدی آن در مقایسه با مدت 
مشــابه با پارسال اســت.این میزان تولید مشتمل بر ۲۸ 
میلیون و ۲۷۸ هزار و ۱۴۸ حلقه تایر و تیوب اســت که 
از نظر تعداد حلقه نیز رشــد ۲۹  درصدی را در مقایسه با 
هفت ماهه پارسال نشان می دهد.برپایه این گزارش، تا پایان 
مهرماه ۹۰ هزار و ۵۳۸ تن تایر خودروی ســواری )رشد 
۲۹ درصدی(، ۱۴ هزار و ۱۵۳ تن تایر وانتی )رشــد ۱۵ 
درصدی( و ۳۱ هزار و ۶۵۹ تن تایر باری و اتوبوسی )رشد 
۱۶  درصدی( در کشور تولید شد.در مدت یاد شده، تولید 
تایر کشــاورزی سبک رشد ۸۰  درصدی تجربه کرد و به 
دو هزار و ۸۲۶ تن رسید، همچنین تولید تایر کشاورزی 
ســنگین با ثبت رشد ۲۳  درصدی به ۱۰ هزار و ۵۶۹ تن 
رســید و تایر خودروهای راه سازی و صنعتی با رشد ۱۵ 

 درصدی به سه هزار و ۵۰۰ تن رسید.

 تولید سایر تایرها
این گزارش حاکی است، تا پایان مهرماه یک هزار و ۱۵۷ 
تن تایر دوچرخه در کشور تولید شد که در هم سنجی با 

پارسال رشــد ۱۰۲  درصدی نشان می دهد.در این مدت 
تولید تایر موتورسیکلت با ثبت رشد ۱۶  درصدی به هفت 
 هزار و ۷۴۹ تن و تولید تیوب خودرو با رشد ۷۸  درصدی 
به دو هزار و ۹۹۱ تن رسید.تولید ۲۸۵ تن تیوب دوچرخه، 

دو هزار و ۳۱۵ تن تیوب موتورســیکلت، یک هزار و ۶۰۰ 
تن تایر اســکوتوری و ۴۰۰ تن تیوب اسکوتری، از دیگر 
آمارهای قابل اشــاره در این مدت است.آمارها همچنین 
حاکی از تولید ۶۵۷ هزار و ۵۱۳ حلقه فلپ، تسمه نقاله، 

شیلنگ و غیره به وزن دو هزار و ۳۶۵ تن در هفت ماهه 
امسال است.افزایش تولیدات در حالی است که تایرسازان 
معتقدند در سال های گذشته حمایت خوبی از این صنعت 

انجام نشده است.
پیش از این، سخنگوی انجمن صنفی تایر ایران در این 
زمینه به ایرنا گفــت: وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
سال های گذشته، چهار موافقت اصولی برای احداث چهار 
کارخانه تولید تایر سنگین امضا کرد، اما تاکنون مسکوت 
مانده اســت.»مصطفی تنها«، دلیل این مساله را نبود ارز 
عنوان کرد و افزود: ســاخت هر یک از این کارخانجات به 
۱۵۰ تا ۱۸۰ میلیون دلار سرمایه گذاری نیاز داشت و قرار 
بود در استان های لرستان، سیستان و بلوچستان، کرمانشاه 
و کردستان احداث شوند.این مقام صنفی با اشاره به یکی 
از شــرکت های داخلی که برای راه اندازی خط تولید تایر 
باری و کامیونی زیرســاخت های لازم را آماده کرده بود، 
نیروی کار آموزش دیده در اختیار داشــت و ۱۰ میلیون 
دلار نیز ماشین آلات خریداری کرده  بود، خاطرنشان کرد: 
در صورت حمایت از این شرکت ها و راه اندازی خط تولید 
تایر سنگین، می توان دست کم ۲۰ درصد نیاز کشور را از 

طریق همین شرکت تامین کرد.

رشد ۲۵ درصدی وزنی تولید تایر خودرو در کشور
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شماره : 942
نایب رئیس کانــون انجمن های صنفی 
کارگران ساختمانی می گوید در حال حاضر 
تنها ۳۰ درصد کارگران ساختمانی مشغول 
کار هســتند و کرونا باعث شــده تا بخش 
اعظمی از کارگران ساختمانی به لحاظ کاری 

و معیشتی دچار مشکل شوند.
هادی ساداتی اظهار کرد: متاسفانه کرونا 
باعث شده تا در شــرایط حاضر ۳۰ درصد 
کارگران ســاختمانی سرکار باشند و مابقی 
کارگران ســاختمانی هم کــه بیکار و خانه 
نشین شده اند قادر به امرار معاش و تامین 
هزینه های زندگی نباشند چون امیدشان به 
نقاشی ساختمان یا تعمیر لوله و تاسیسات 
خانه هــا بود که به دلیل بیمــاری کرونا و 
کاهش تقاضا کار کمتر به آنها پیشنهاد می 
شود و از این جهت اشتغال و معیشت آنها به 
خطر افتاده است.وی با اشاره به منویات مقام 
معظم رهبری در حل مشکل کارگران فاقد 
بیمه بیکاری گفت: مقام معظم رهبری همواره 

دغدغه مردم را به عنوان دغدغه کشور مطرح 
فرموده اند و تاکید ایشــان در ورود سازمان 

تامین اجتماعی به موضــوع کارگران فاقد 
بیمه بیکاری یکی از خواسته های همیشگی 

کارگران ســاختمانی بوده است.نایب رئیس 
کانون انجمن های صنفی کارگران ساختمانی 

افــزود: در حال حاضر شناســایی کارگران 
ساختمانی که در انتظار بیمه هستند انجام 
شده و اگر قرار است تامین اجتماعی فرمان 
رهبــری را اجرا کند علاوه بر امکانات و ابزار 
مــورد نیاز، اطلاعات افراد بیمه شــده را در 
اختیار دارد. کسانی هم که بیمه نشده اند آمار 
و اطلاعات آنها توسط انجمن های کارگران 
ساختمانی در سراسر کشور قابل گردآوری 
است و هر زمان که تامین اجتماعی بخواهد 
از طریق کانون در اختیار ســازمان قرار می 
دهیم.به گفته ســاداتی، انجمن های صنفی 
کارگران ساختمانی در ۴۵۰ شهر و شهرستان 
فعالنــد و می توانند در انتقال آمار و ارقام و 
اطلاعات مربوط به کارگران ساختمانی بیمه 
شده و فاقد بیمه به تامین اجتماعی همکاری 
کننــد.وی ابراز امیدواری کــرد: با توجه به 
شرایط ســخت زندگی کارگران ساختمانی 
و فعالیــت ۳۵ درصدی آنها در دوران کرونا 
و پیرو تاکیدات مقام معظم رهبری، حمایت 
از کارگران ســاختمانی فاقد بیمه بیکاری با 

جدیت در دستور کار قرار گیرد.

کرونا ۷۰ درصد کارگران ساختمانی را بیکار کرد!

با گذشت یک سال از امضای موافقت نامه ایران با اتحادیه اقتصادی اوراسیا، 
آمارها رشد ۲۱ درصدی تجارت با کشورهای عضو این اتحادیه را نشان می دهد 

که گامی مثبت برای دستیابی به توافق نامه تجارت آزاد محسوب می شود.
سه کشور بلاروس، قزاقســتان و روسیه در سال ۲۰۱۴ اتحادیه  اقتصادی 
اوراســیا را تشکیل دادند و در آغاز سال ۲۰۱۵ همزمان با اجرایی شدن مفاد 
تجاری این معاهده دو کشور ارمنستان و قرقیزستان نیز به آن پیوستند تا در 
جهت بهبود روابط تجاری با کشورهای همسایه و جهان با یکدیگر مشارکت کنند.

پس از مدتی این اتحادیه برای رسیدن به توافق های تجاری، مذاکرات خود 
را آغاز کرد که در این میان کشــورهایی مانند ازبکستان خواستار پیوستن به 
اتحادیه شدند و برخی دیگر مانند سنگاپور و ویتنام اقدام به امضای قراردادهایی 

برای تجارت آزاد یا مبادلات اقتصادی دیگر کردند.
ایران به عنوان یکی از کشورهایی که قصد تجارت آزاد با اتحادیه اقتصادی 
اوراســیا را دارد، پس از مذاکراتی طی ســال های گذشته، در ۵ آبان ماه سال 
۹۸ با پنج کشــور عضو این اتحادیه موافقت نامه ای موقت را امضا کرد که بر 
اساس آن ۸۶۲ قلم کالایی مورد توافق برای صادرات و واردات میان کشورهای 

مورد نظر، قرار گرفت.
از اقــلام مورد معامله ۳۶۰ کالا مربــوط به ایران و ۵۰۲ محصول در مورد 
اتحادیه شــامل اعطای ترجیحات تجاری می شود و مطابق فهرست اعطایی 
اوراسیا قرار شد تا تعرفه ۱۷۵ ردیف کالا از جمله انواع فرش دستباف و ماشینی، 
پسته، انواع میگو، میوه هایی مانند پرتقال و لیمو، سبزیجات، خرما، بیسکوییت 
و شــیرینی، برخی محصولات از پلیمرهای پروپیلن، ورق های پلاستیکی و 

محصولات بهداشتی، صفر شود.
البته این گام اولیه ای برای رســیدن به موافقت نامه تجارت آزاد با اوراسیا 
برای افزایش اقلام تجاری اســت که برای دو ســال به امضا رسید و با گذشت 
سال اول و افزایش تجارت در بخش های مختلف، آمارها از موفقیت آمیز بودن 

روابط اقتصادی با پنج کشور عضو حکایت دارند.
پیش از این نیز حمید زادبوم رییس سازمان توسعه تجارت از آغاز مذاکرات 
در پایان سال نخست خبر داده بود و موافقت نامه موقت را آزمونی برای رفع موانع 
افزایش تجارت با این کشورها دانسته و گفته بود زیرساخت های لجستیکی، نحوه 
تبادلات مالی، استاندارد سازی کالا، همسان سازی اسناد و ناشناخته بودن این 

بازار برای بازرگانان از مشکلات و موانع بهبود روابط اقتصادی است.
وی اظهار امیدواری کرد که به زودی برای گســترش مبادلات اقتصادی با 
اوراسیا و جهان به زیرساخت های  که لازمه تجارت است توجه می شود که 
بخشی از آنها به نگارش درآمده تا در زمان امضای موافقت نامه تجارت آزاد با 
این موانع مواجه نباشیم.بر اساس گفته های زادبوم همزمان با آغاز سال دوم 
موافقت نامه تجاری با اتحادیه اقتصادی اوراسیا، مذاکرات برای مبادلات آزاد آغاز 
می شود که تا پیش از پایان سال دوم به توافقی برای تجارت آزاد دست می یابیم.

 آمارها چه می گویند؟
سازمان توسعه تجارت در گزارشی آمارهای مبادلات اقتصادی ایران با اوراسیا 
را اعلام کرد که نشان می دهد بیشترین میزان صادرات به پنج کشور عضو از 
۵ آبان ماه سال گذشته تا ۳۱ مرداد امسال و مدت مشابه به روسیه و کمترین 
میزان صادرات به بلاروس انجام شده است. همچنین بیشترین واردات متعلق 

به روسیه و کمترین واردات به قرقیزستان بود.

براساس آمارهای گمرک ایران، حجم تجارت خارجی ایران با مجموع پنج 
کشور عضو اتحادیه اقتصادی اوراسیا طی پنج ماه اول سال جاری ۲ میلیارد و 
۷۹۱ میلیون و ۸۰۰ هزار دلار بوده که نسبت به مدت مشابه سال قبل که ۲ 

میلیارد و ۶۳۵ میلیون و ۱۵۰ هزار دلار بوده، رشد ۶ درصدی داشته است.
همچنین میزان کل صادرات ایران به اتحادیه اوراســیا از ۵ آبان ۹۸ تا ۳۱ 
مرداد امسال، ۸۲۳ میلیون و ۹۰۰ هزار دلار بوده که نسبت به دوره مشابه سال 
قبل که ۶۷۹ میلیون و ۸۰۰ هزار دلار بوده، رشد ۲۱ درصدی را نشان می دهد.

در بخش صادرات ۳۷ قلم کالای مشــمول تثبیت تعرفه ایران به اتحادیه 
اوراســیا در دوره زمانی ۵ آبان ۹۷ تا ۳۱ مــرداد ۹۸، معادل ۵۹ هزار و ۲۳۰ 
تن به ارزش ۵۲ میلیون و ۳۰ هزار دلار بوده اســت. حال آنکه پس از اجرایی 
شدن این موافقت نامه ارزش کالاهای صادر شده به اتحادیه اروپا در بازه زمانی 
۵ آبــان ۹۸ تــا ۳۱ مرداد ۹۹ به ۵۳ میلیون و ۶۶۰ هزار دلار و وزن آن به ۶۶ 
هزار و ۷۷۰ تن رسیده است. این امر بیانگر رشد ۳ درصدی ارزشی و افزایش 

۱۵ درصدی وزنی است.
علاوه بر این، ارزش صادرات ۳۵۴ قلم کالا که مشــمول تخفیف تعرفه ای 
بوده اند، از ۲۱۲ میلیون و ۳۶۰ هزار دلار در بازه زمانی ۵ آبان ۹۷ تا ۳۱ مرداد 
۹۸ با رشــد ۸۰ درصدی به ۳۸۱ میلیون و ۴۸۰ هزار دلار در دوره زمانی ۵ 

آبان ۹۸ تا ۳۱ مرداد ۹۹ رسیده است.
وزن این کالاها در دوره های مورد بررسی نیز از ۳۳۸ هزار و ۷۵۰ تن با رشد 

۹۸ درصدی به ۵۴۷ هزار و ۶۸۰ تن افزایش یافته است.
در مجموع، صادرات ایران به اوراسیا در فهرست اقلام ترجیحی اوراسیا به 
ایران، از زمان اجرای موافقت نامه )۵ آبان ۹۸( تا ۳۱ مرداد ۹۹ به ۴۳۵ میلیون و 
۱۴۰ هزار دلار رسیده که نسبت به مدت مشابه قبل ۶۵ درصد رشد داشته است.

 آمارهای صادراتی به اتحادیه اقتصادی اوراسیا
همچنین میزان صادرات ایران در اقلام ترجیحی به تفکیک کشورهای عضو 
اتحادیه اوراسیا نشان می دهد، ارزش صدور این گروه از کالاها به ارمنستان با 
رشد ۱۱ درصدی نسبت به بازه مشابه ۵ آبان ۹۷ تا ۳۱ مرداد ۹۸ به ۲۵ میلیون 

و ۸۵۰ هزار دلار در بازه زمانی ۵ آبان ۹۸ تا ۳۱ مرداد ۹۹ رسیده است.  
بلاروس در همین مدت زمان خریدار ۱۱ میلیون و ۴۷۰ هزار دلار کالای 
ایرانی بوده که نسبت به مدت مشابه قبلی، رشد ۲۱۰ درصدی را در صادرات 
به این کشور شاهد هستیم. بیشترین رشد صادراتی نیز مربوط به صدور کالا 

به بلاروس است.
ارزش صادرات به روسیه در دوره زمانی ۵ آبان ۹۷ تا ۳۱ مرداد ۹۸ معادل 

۱۴۹ میلیون و ۲۵۰ هزار دلار بوده که در بازه زمانی جدید به ۲۶۳ میلیون و ۷۰۰ 
هزار دلار رسیده و نشان از رشد ۷۷ درصدی در ارزش صادرات به روسیه دارد.

ارزش صادرات اقلام ترجیحی به قرقیزستان از ۲۶ میلیون و ۶۳۰ هزار دلار 
در بازه زمانی ۵ آبان ۹۷ تا ۳۱ مرداد ۹۸ با رشد ۴۲ درصدی به ۳۷ میلیون و 
۷۱۰ هزار دلار در بازه زمانی ۵ آبان ۹۸ تا ۳۱ مرداد ۹۹ رسیده است. صادرات 
به قزاقســتان نیز رشــد ۵۷ درصدی داشته و به ۹۶ میلیون و ۴۱۰ هزار دلار 
رســیده است. در بازه مشابه ایران معادل ۶۱ میلیون و ۵۷۰ هزار دلار به این 

کشور صادرات داشته است.
مقایســه کل صادرات ایران به اوراسیا با میزان صادرات ایران به اوراسیا در 
اقلام ترجیحی نشان می دهد صادرات ایران در اقلام ترجیحی طی بازه زمانی 
۵ آبان ۹۸ تا ۳۱ مرداد ۹۹ تقریبا ۵۳ درصد کل صادرات به این اتحادیه را به 
خود اختصاص داده اســت. نکته مهم این است که از ۱۵ قلم عمده صادراتی 
ایران به اوراسیا در فهرست مذکور طی دوره مورد بررسی ۱۴ ردیف تعرفه از 
جمله پســته، سیب، فلفل فرنگی، خیار و خیارترشی، خرما مضافتی، خرمای 
کبکاب، پرتقال، رب گوجه فرنگی، کاهوی کروی، سایر سبزیجات، سایر کلم و 
گل کلم بروکلی، انگور تازه و مغز پسته مشمول تخفیف تعرفه ای به کشورمان 

شده اند و تنها کیوی برای ایران تثبیت شده است.

 آمارهای وارداتی به اتحادیه اقتصادی اوراسیا
بررســی میزان واردات ایران از اوراسیا در فهرست اقلام ترجیحی ایران به 
اوراسیا نشان می دهد از زمان اجرای موافقت نامه )۵ آبان ۹۸( تا ۳۱ مرداد۹۹، 
به یک میلیارد و ۳۱۹ میلیون دلار رسیده که نسبت به مدت مشابه قبل ۲۰ 

درصد کاهش یافته است.
همچنین درخصوص کالاهای مشمول تثبیت تعرفه کاهش ۱۲ درصدی 
در میزان واردات ایران از اوراسیا و کالاهای مشمول تخفیف تعرفه ۴۰ درصد 

کاهش را نشان می دهند.
از مجموع یک میلیارد و ۳۱۹ میلیون دلار کل واردات ایران از اوراســیا در 
اقلام ترجیحی از ۵ آبان ۹۸ تا ۳۱ مرداد ۹۹، فقط میزان ۲۹۹ میلیون و ۶۸۰ 
هــزار دلار معادل ۲۳ درصد واردات ایــران از این اتحادیه، در اقلام ترجیحی 
مشــمول تخفیف تعرفه ای )۲۴۰ قلم( به آن اتحادیه شده اند و یک میلیارد و 
۱۹ میلیون و ۳۷۰ هزار دلار یعنی معادل ۷۷ درصد واردات در اقلامی بوده که 

هیچ تخفیف تعرفه ای به اتحادیه اوراسیا تعلق نگرفته است.
یکی از دلایــل کاهش واردات از آن اتحادیه نیز مربوط به محدودیت های 

صادراتی اوراسیا به دلیل شیوع ویروس کرونا بوده است.
واردات از اوراسیا در ۲۴۰ قلم کالای مشمول تخفیف تعرفه در ۵ آبان ۹۷ 
تــا ۳۱ مرداد ۹۸ معادل ۶۲۱ هــزار و ۲۲۰ تن به ارزش ۴۹۶ میلیون و ۶۵۰ 
هــزار بوده که با کاهش ۴۰ درصدی هم در وزن و هم در ارزش به ۳۷۵ هزار 
و ۲۳۰ تن به ارزش ۲۹۹ میلیون و ۶۸۰ هزار دلار در بازه زمانی ۵ آبان ۹۸ تا 
۳۱ مرداد ۹۹ رسیده است.واردات از این اتحادیه در ۱۵۰ قلم کالای مشمول 
تثبیت تعرفه نیز از ۳ میلیون و ۹۹۳ هزار و ۳۲۰ تن به ارزش یک میلیارد و 
۱۵۳ میلیون و ۷۱۰ هزار دلار در بازه زمانی ۵ آبان ۹۷ تا ۳۱ مرداد ۹۸ به ۳ 
میلیون و ۶۶۰ هزار و ۱۶۰ تن به ارزش یک میلیارد و ۱۹ میلیون و ۳۷۰ هزار 
دلار در بازه زمانی ۵ آبان ۹۸ تا ۳۱ مرداد ۹۹ رسید که بیانگر افت ارزشی ۱۲ 

درصد و کاهش وزنی ۸ درصد است.

یک کارشــناس بازار سرمایه گفت: با توجه به اینکه 
اکنون بازارهای موازی جذابیتی برای ســرمایه گذاری 
ندارند؛ بنابراین مقصد اصلی برای ورود سرمایه های مردم 
بورس است و این بازار تا یک سال آینده به صورت پله 

ای و مرحله ای رو به افزایش و صعود است.
»احمد اشــتیاقی« اظهار داشت: موضوعی که اخیرا 
باعث ایجاد روند اصلاحی شــاخص بورس شــده است 

عدم وجود خریدار و تقاضا در بازار است.
وی با بیان اینکه از چند وقت گذشــته دیگر شاهد 
تعادل در معاملات بازار نیســتیم، افــزود: اکنون هیچ 
خطری بازار را تهدید نمی کند و تنها مشــکلی که بازار 
در وضعیت فعلی با آن مواجه است، طرز تفکر سهامداران 
اســت که گمان می کنند سهامی که دارای صف خرید 
نیستند باید به ســرعت فروخته شوند، این موضوع در 
چند وقت اخیر باعث افزایش عرضه در بازار شده است.

اشــتیاقی گفت: روز شــنبه تلاش بسیاری از سوی 
مســوولان برای ایجاد تعادل در معاملات بازار صورت 
گرفت اما تلاش های انجام شده توسط سهامدارانی که 

ترس از اصلاح بازار دارند به هدر رفت.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه بازار در چند 
وقت اخیر از سمت تقاضا با محدودیت همراه شده است، 
اظهار داشت: ســهامداران، بدون تحلیل فقط به دنبال 
سهامی هستند که با صف خرید همراه باشند، به همین 
دلیل بازار روز گذشــته بدون هیچ علت خاصی با حجم 
کمی از معاملات روبرو شد و زمینه تداوم افت شاخص 

بورس در بازار را فراهم کرد.
وی بــه میزان عرضه در بازار اشــاره کــرد و افزود: 
سهامداران تمایلی به فروش سهام خود در بازار ندارند، 
این موضوع باعث شده تا حجم معاملات در این بازار با 
کاهش زیادی همراه شــود. عدم عرضه در بازار از سوی 

سهامداران نشــانه خوبی از پایان اصلاح بازار است که 
می تواند امید را دوباره به این بازار بازگرداند.

اشــتیاقی بــا بیان اینکــه نگرانی کنونــی در بازار 
وجود برخی از مســایل سیاسی در کشور است، گفت: 
ســهامدارانی که اخیرا وارد این بازار شــده اند با تصور 
احتمال کاهــش قیمت دلار در بــازار در انتظار ثبات 
موقعیت سیاسی در کشور و مشخص شدن مسیر اصلی 
این بازار هستند، به همین دلیل تصمیم گرفتند اکنون 
در بازار نقد باشــند و  بعد از آن دوباره سرمایه های در 

اختیار خود را وارد بورس کنند.
این کارشناس بازار ســرمایه خاطرنشان کرد: اکثر 
ســهامداران هیچ نگرانی از آینده بازار ندارند، به همین 
دلیل به نظر نمی رسد بازار سهام به روزهای پایانی رونق 

خود در میان دیگر بازارها نزدیک شده باشد.
وی گفت: میزان ریزشــی که ممکن است از این به 

بعد در بازار وجود داشته باشد حداکثر ۱۰ درصد است 
و بعد از آن تا پایان سال روزهای مثبتی در انتظار بازار 

خواهد بود.
این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به اینکه آینده بازار 
دلار نامشخص است و ممکن است با روند نزولی همراه 
شود، گفت: با توجه به اصلاحی که بورس در این مدت 
تجربه کرده است کاهش قیمت دلار نمی تواند خطری 

را برای بازار سهام داشته باشد.
وی اظهار داشت: افرادی که همچنان در بازار سرمایه، 
ســهام دار هستند نباید نگرانی چندانی از وضعیت بازار 
داشته باشند و به فکر فروش سهام خود در بازار باشند 
زیرا ایــن بازار دوباره بــا اقبال ســرمایه گذاران  برای 

سرمایه گذاری مواجه خواهد شد.
اشتیاقی افزود: اکنون کشور با برخی از مسایل سیاسی 
همره است که با مشخص شدن نتیجه آن، بازار سرمایه 

می تواند بیشترین بازدهی را در میان دیگر بازارها کسب 
کند به همین دلیل ســهامداران نباید سرمایه خود را 
بعد از اصلاح ایجاد شده در معرض حراج با قیمت های 
بسیار پایین قرار دهند.این کارشناس بازار سرمایه با بیان 
اینکه در میان ســهامداران باید اطمینان خاطری برای 
منتفی شدن افزایش نرخ سود بانکی ایجاد شود، گفت: 
بهتر است فعالان اقتصادی کف قیمتی دلار را براساس 
ســاختار اقتصادی کشور به بازار اعلام کنند و به مردم 
ارزش ذاتــی و عددی را که نرخ دلار بیش از آن کاهش 

پیدا نمی کند را مطرح کنند.
وی با اشاره به اینکه به نظر می رسد این عدد کمتر از 
۲۰ هزار تومان نباشد، ادامه داد: بازار سرمایه اصلاح خود 
را با این قیمت دلار انجام داده است؛ بنابراین خطری از 
لحاظ قیمت دلار بازار را تهدید نمی کند و اتفاق ناگواری 

برای سودآوری شرکت ها رخ نمی دهد.
اشــتیاقی گفــت: اقدام هــای مثبت ماننــد عدم 
قیمت گذاری دستوری فولاد و تصمیم گیری های مثبتی 
که توسط دولت و بدنه اقتصادی دولت اتخاذ شده بسیار 
مثبت بوده اســت و این مسایل نشانه خوبی برای بازار 
سرمایه است که نه تنها معاملات آن با کاهش همراه نمی 
شود بلکه با افزایش سودآوری شرکت ها روبروخواهد شد.

این کارشــناس بازار ســرمایه اظهار داشت: اکنون 
بهترین موقعیت برای خرید در بازار است و سهامداران 
بهتر اســت با قیمت هایی که سهام شــرکت ها بعد از 
اصلاح به دســت آورده اند اقدام به فروش ســهام خود 
در بازار نکنند.وی خاطرنشــان کرد: در باقی مانده سال 
جدید شرکت ها با ارزندگی قیمت همراه خواهند شد؛ 
به همین دلیل بازار ســرمایه بهترین بازار برای فعالان 
بازار و نیز ســرمایه گذاری آنها خواهد بود و سود خوبی 

نصیب آنها می شود.

افزایش مراودات، گامی مثبت برای تحقق توافق آزاد تجاری با اوراسیا

بورس، مقصد اصلی برای ورود سرمایه های مردم

ریحانه لامعی مقدم

 شبه دولتی ها مانعی برای خصوصی سازی
وزیر جدید صنعت، معدن و تجارت بعد از تکیه بر مسند وزارتخانه صنعت، 
معدن و تجارت یکی از اهداف خود را واسپاری صنایع بزرگ مانند هپکو، آذرآب، 
هفت تپه و... عنوان کرد. به بهانه این ماموریت وزیر جدید در نوشتاری به روند 

خصوصی سازی در کشور و دلایل عدم موفقیت آن می پردازیم.
خصوصی سازی به تنهایی به اهداف موردنظر خود دست پیدا نخواهد کرد و 
به بستری مناسب در حوزه های اقتصاد سیاسی، قانونی، مالی و فنی نیاز دارد. 
هنگامی که شــرکتی به بخش خصوصی انتقال داده می شــود باید سازوکارها، 
محیط پیرامونی آن فعالیت و مقررات، همسو با انگیزه های بخش خصوصی باشد. 
در غیر این صورت خصوصی ســازی موفق نخواهد شد. گاهی اوقات شرکتی به 
بخش غیردولتی انتقال داده می شود و چون سازوکارهای این بخش منطبق با 
بخش خصوصی نیســت، مشکل دیگری به وجود خواهد آمد و این اتفاقی است 
که در ایران رخ داده اســت. بنابراین برای موفقیت آمیز بودن خصوصی ســازی 
لازم است که در درجه اول فضای حاکم بر فعالیت بخش خصوصی سالم باشد. 
از سوی دیگر، قوانین مربوط نیز مناسب با توسعه بخش خصوصی بوده و معیار 
ارزشــیابی آن فعالیت برای نهادهای نظارتی پس از خصوصی شدن با ملاحظه 
حفظ قابلیت های سودآوری آن باشد. در ایران از هنگامی که بحث خصوصی سازی 
مطرح شد تا اواسط دهه ۱۳۸۰، این برنامه چندان مورد استقبال قرار نمی گرفت. 
سرانجام در سال های ۸۴ و ۸۵ این نتیجه محقق شد که خصوصی سازی راه حل 
بسیاری از مشکلات است. به همین دلیل سیاست های کلی اصل ۴۴ ابلاغ و در 
چارچــوب آن قوانین و ضوابط مختلف و مرتبط مانند روش های قیمت گذاری، 
واگذاری، نظارت پس از واگذاری و موارد دیگر تدوین شــد. هرچند متولی این 
موضوع سازمان خصوصی ســازی بوده، اما دست این سازمان آنچنان باز نبوده 
که بخواهد هر اقدامی انجام دهد. چراکه اگر از قوانین و مقررات سرپیچی کند، 
با برخورد نهادهای نظارتی مواجه می شــود. از همین رو اگر خصوصی سازی در 
کشور ما موفق نبوده، نباید دلایل آن را ناشی از عملکرد برنامه ریزان یا متولیان 

اجرایی خصوصی سازی دانست. 
  دلایل ناکامی خصوصی سازی

یکی از عوامل عدم موفقیت خصوصی ســازی در ایران این اســت که دولت 
حاضر نیست در یک تقسیم کار ملی به بخش خصوصی واقعی هم سهمی اعطا 
کند. تجربه نشان داده که دولت اجازه حضور به این بخش را نمی دهد. منظور 
از بخش خصوصــی نیز نه بخش بدون هویت مغایر با قانون اساســی )مصطلح 
به خصولتی و شــبه دولتی( بلکه همان بخش خصوصی واقعی اســت که بدون 
هیچ گونه پشتوانه سیاسی و اتکا به مراجع قدرت و تصمیم گیری بتواند فعالیت 
کند. دولت حاضر نیســت به این بخش میدان بدهد و همین باعث می شــود 
بخش خصوصــی واقعی به عرصه نیاید و در نتیجه اشــخاصی بنگاه های دولتی 
را می خرنــد که صرفا عنوان خصوصی دارند. در این صورت فضایی که بر بنگاه 
همچنان حکمفرماســت، همان فضای بخش دولتی است. حتی طی سال های 
اخیــر خود دولت مانع واگذاری برخی فعالیت هایی شــد که برای واگذاری به 
بخش خصوصی تصویب شده بودند و کماکان بنگاه دولتی باقی ماندند. از این رو 
اگر خصوصی ســازی در ایران موفق نبوده، یکی از دلایل اصلی آن نقش آفرینی 

دولت بوده است. 
دلیل دوم موفق نبودن خصوصی ســازی وجود بخش شبه دولتی در اقتصاد 
کشور است که هیچ شباهتی با سایر بخش های مندرج در قانون اساسی ندارد. 
از نظر میزان ارزش، به طور عمده درخصوصی ســازی، شرکت های دولتی را به 
این گونه بنگاه های شبه دولتی واگذار کرده اند. بنگاه های شبه دولتی چون از بخش 
دولتی خارج شــده اند، خارج از دامنه نظارت های بخش دولتی بوده و معمولا 
ادعا می کنند که خصوصی هســتند، در حالی که این گونه نیســت و وابسته به 
مراکز تصمیم گیری و قدرت دولتی هســتند و از مزایای این وابستگی استفاده 
می کنند. به همین دلیل است فعالیتی که به این بنگاه ها واگذار شده، به صورت 

حرفه ای اداره نمی شود. 
از ســوی دیگر، خصوصی سازی رویکرد مجدد به کارکردهای بازار است که 
باید فضای حاکم بر اقتصاد کشــور و بازارها، مناســب با انگیزه های فعالیت و 
توســعه بخش خصوصی باشــد. به این معنی که باید قیمت ها و ورود و خروج 
به بازارها آزاد باشــد، بنگاه ها بتوانند منابع داخلی و سرمایه گذار خارجی را به 
راحتی جذب کنند که در ایران این شرایط فراهم نیست. از این رو فقدان بستر 
مناسب برای کارکرد مناسب ســازوکارهای بازار، یکی دیگر از عوامل شکست 

خصوصی سازی بوده است. 
اما استفاده از مجوزهای برنامه خصوصی سازی برای تصفیه بدهی های دولت 
یکی دیگر از دلایل عدم موفقیت خصوصی سازی در این سال ها بوده است. طی 
ســالیان متمادی بنگاه های دولتی بابت تهاتر بدهی های دولت به صندوق های 
بازنشستگی یا نهادهایی مانند بنیادها و شهرداری ها که از دولت طلبکار بوده اند، 
واگذار شــده اند. این گونه نهادها به طور ماهوی تولیدکننده نیستند و در حدی 
خوش بینانه برای ایفای تعهدات خود کاسب کار هستند. بنابراین فضای کارآفرینی 
حاکم در بخش خصوصی در آنها وجود ندارد. این بنگاه ها طلبکار هســتند و از 
محل واگذاری فعالیت، صرفا بدهی خود را گرفته اند. از همین رو برای آنها مهم 
نیســت که فعالیت واگذارشــده به چه سمت وسویی برود. حتی بسیاری از این 

نهادها اساسا اندکی تخصص لازم برای اداره فعالیت واگذارشده را نداشتند. 
حفظ جایگاه ویژه دولت در ترکیب ســهامداران شــرکت های واگذارشــده 
از دیگر مشــکلات اســت. هنگام واگذاری شــرکت ها این اعتقاد وجود داشت 
کــه بهتریــن روش واگذاری از طریق بازار ســرمایه و بورس اســت. این کار 
تا حدود زیادی انجام شــد اما متاســفانه باز هم بخشــی از ســهام را دولت و 
 نهادهــای دولتی در اختیار گرفته اند. مهم نیســت که ایــن نهادها چه اندازه 
ســهم دارند، بلکه با همان سهام اندک نیز، مدیریت اصلی بنگاه ها را در دست 

می گیرند. 
بی توجهــی به ارتباطــات پیشــین و پســین فعالیت هــا در برنامه ریزی 
خصوصی ســازی نیز نکته ای است که قابل توجه اســت. خصوصی سازی فقط 
از طریــق انتقال مالکیت صورت نمی گیرد و هــر فعالیت اقتصادی نیز در یک 

زنجیره تولید قرار دارد. 
یــک فعالیت، داده هــای خــود را از فعالیت دیگری به دســت می آورد و 
ســتاده های خود را بــه بخش دیگری می دهــد. هنگامی کــه فعالیتی برای 
واگذاری انتخاب می شــود، بازاری که داده ها و ستاده های آن فعالیت را فراهم 
یا دریافت می کند نیز موردتوجه قرار می گیرد. ممکن اســت فعالیتی وابســته 
بــه تصمیمات دولت باشــد یا الگوی تولید آن خاص باشــد، از این رو می توان 
آن را بــدون انتقال مالکیــت خصوصی کرد یا موفقیت بنــگاه قابل واگذاری 
منوط به نحوه مدیریت بنگاه ها یا بازارهایی باشــد که تامین داده ها یا تقاضای 
ستاده های بنگاه مزبور را شکل می دهند. این گونه مطالعات در طراحی روش ها 
یا انتخاب فعالیت های قابل واگذاری انجام نشــد. به عنوان مثال، پالایشــگاه ها 
به صورت صوری واگذار شدند که نفت خام را از شرکت ملی نفت ایران دریافت 
و ســپس فرآورده هــای خود را به شــرکت پخش فرآورده هــای نفتی بدهند. 
 بنابراین پالایشگاه ما اجازه ندارد کالایی را خود مستقلا تولید کند و به فروش 
برســاند یا یک شرکت بزرگ پیمانکاری واگذار شــد ولی به دلیل آنکه دولت 
بعــد از واگذاری به آن کار نداد، شکســت خورد. به طور کلی مقصر شکســت 
خصوصی ســازی در ایران نه متولی اجرای آن یا رئیس آن و نه شــخص خاص 
دیگــری اســت. بلکه تمام بازیگــران بخش اقتصاد کلان کشــور که قوانین و 
 مقــررات، نهادهای اجرایی و نهادهــای قانون گذاری در آن قرار دارند و از همه 
مهم تر بخش های شــبه دولتی که چندان قانون پذیر نیستند، عوامل اصلی این 

شکست هستند.
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افزایش ۶۰ درصدی هزینه تمام شده تولید محصولات لبنی
ســخنگوی انجمن صنایع فرآورده های 
لبنی گفــت: از ابتدای امســال هزینه های 
تمام شــده این صنعت در بخش شیرخام، 
اســتاترها، مواد پتروشــیمی )بسته بندی( 
حقوق و دستمزد و حمل و نقل بیش از ۶۰ 
درصد افزایش داشته است.»سید محمدرضا 
بنی طبــاء« روز دوشــنبه در گفت و گو با 
خبرنگار اقتصادی ایرنا افزود: قیمت گذاری 
دستوری که از مجلس هفتم آغاز شده منجر 
به سرکوب قیمت تمام شده محصولات صنایع 
لبنی شــد، این درحالیست که این صنعت 
بــرای ادامه تولید باید از طریق دولت مورد 
حمایت قرار می گرفت.وی اظهارداشت: طبق 
مصوبه ســتاد تنظیم بازار باید کارخانجات 
لبنی هر کیلوگرم شیرخام را با نرخ دو هزار 
و ۹۰۰ تومان )به علاوه منهای ۳ درصد( از 
دامداران خریداری کنند که با کرایه حمل 
و نقل )بین ۱۰۰ تــا ۲۰۰ تومان( حداکثر 
حدود سه هزار و ســیصد تومان می شود.

سخنگوی انجمن صنایع فراورده های لبنی 
تصریح کرد: کارخانجات لبنی به ناچار طی 
این مدت، نه تنها شیرخام را با نرخ مصوب 
خریداری نکرده اند، بلکه هر کیلوگرم شیرخام 
را در حال حاضر با نرخ هایی بین سه هزار و 
۹۰۰ تا چهار هزار و ۱۰۰ تومان می خرند.

به گفتــه وی، این در حالی اســت که 
صنایع لبنی باید نرخ ۱۰ قلم فراورده لبنی 
را با قیمت های مصوب ســازمان حمایت از 
تولیدکننــدگان و مصرف کنندگان به بازار 
عرضه کنند.بنی طبا براین باوراســت که با 

وجــود اینکه صنایع، شــیرخام را به دلیل 
افزایش نرخ نهاده هــا بالاتر از نرخ مصوب 
خریداری می کنند، اما تاکنون هیچ افزایش 
نرخی در ۱۰ قلم کالای مدنظر ستاد تنظیم 

بازار و سازمان حمایت نداشته اند.
ســخنگوی انجمن صنایع فراورده های 
لبنی گفت: از ابتدای ســال تاکنون مجموع 
هزینه های تمام شده صنعت لبنیات در بخش 
شیرخام، تغییرات نرخ ارز تهیه استاترها، مواد 

پتروشیمی )بسته بندی( حقوق و دستمزد 
و حمل و نقل بیــش از ۶۰ درصد افزایش 

داشته است.

 خروج ۸۰۰ کارخانه لبنی از چرخه 
تولید طی ۱۵ سال

بنی طبــا اظهارداشــت: در پی تبعات 
قیمت گذاری دستوری،  طی ۱۵ سال گذشته 
۸۰۰ کارخانه لبنــی از چرخه تولید خارج 

شــدند که همین امر بیکاری ۱۲ هزار نفر 
را در پی داشته است.وی با بیان اینکه بازار 
فراورده های لبنی براساس عرضه و تقاضا باید 
باشد، افزود: بنابراین با توجه به هزینه های 
تمام شده تولید به نظر می رسد برای ادامه 
حیات صنایع لبنی باید نظام قیمت گذاری در 
محوصلات لبنی تغییر کرده و این محصولات 
از گــروه یک کالایی به گروه دو انتقال یابد، 
زیرا در غیر این صورت برآیند اقتصاد کشور 

نشــان می دهد دوباره شاهد افزایش هزینه 
های تولید در بازه زمانی چند ماهه خواهیم 
بود. توصیه ما این اســت که دولت دخالت 
در بازار و بر هــم زدن نظام عرضه و تقاضا 
را متوقــف کرده و همزمــان حمایت ها را 
از ابتــدای زنجیره صنعت لبنیات به انتهای 
زنجیره و به مصرف کننده منتقل کند.بنی طبا 
ادامه داد: با توجه به افزایش قیمت نهاده های 
دامی و افزایش هزینه های تولید محصولات 
لبنی، قرار اســت روز دوشنبه ستاد تنظیم 
بازار و ســازمان حمایــت از تولیدکنندگان 
و مصرف کنندگان برای قیمت شــیرخام و 
فــراورده های لبنی تصمیم گیری کنند.در 
ابتدای تیرماه ســال ۹۹ با توجه به تعیین 
نرخ مصوب هر کیلوگرم شــیرخام دو هزار 
و ۹۰۰ تومان،  ۱۰ محصول پرمصرف لبنی 
تثبیتی شد.براساس  قیمت گذاری  مشمول 
این مصوبه،  قیمت شیر بطری یک لیتری کم 
چرب ۱.۵ درصد چربی ۵ هزار و ۶۰۰ تومان، 
شیر بطری یک لیتری نیم چرب دو درصد 
چربی ۵ هزار  و ۹۰۰ تومان، شیر پرچرب سه 
درصد چربی ۶ هزار و ۵۰۰ تومان، شیر کامل 
۳.۲ درصد چربی ۶هزار و ۶۰۰ تومان، شیر 
نایلونی )۹۰۰ گرمی( کم چرب ۱.۵ درصد 
چهار هزارتومان، ماســت )۹۰۰ گرمی( کم 
چرب با ۱.۵ درصــد چربی ۶  هزار و ۳۰۰ 
تومان، ماست پرچرب سه درصد هفت هزار 
و ۳۰۰ تومان، ماست دبه ای )۲۵۰۰ گرمی( 
کم چرب ۱.۵ درصد ۱۷هزار و ۵۰۰ تومان، 
ماســت دبه ای )۲۵۰۰ گرمی( پرچرب سه 
درصــد ۱۸ هزار و ۹۰۰ تومان و پنیر یواف 

۴۰۰ گرمی ۱۰ هزار و ۶۰۰ تومان است.

افسانه عباس زاده 

بانک مرکزی پیگیر کنترل تورم است

راهبردهای صادرات گیاهان دارویی تدوین می شود

عدم استقبال کشاورزان از خرید کودهای شیمیایی
رئیــس نظام صنفی کشــاورزی از عدم اســتقبال 
کشــاورزان از خرید کود خبر داد و گفت: با این شرایط 

عملکرد تولید گندم ۵۰ درصد افت می کند.
محمد شــفیع ملک زاده با بیان اینکه گرانی کود و 
سموم شیمیایی باعث شده کشاورزان از این نهاده های 
مهم و حیاتی چشــم پوشــی کنند، گفــت: در جریان 
بازدیدی که اخیــراً از انبارهای کارگزاری ها و تعاونی ها 
داشتم مشاهده کردم که انبارها در شرایط بسیار نامطلوبی 
قرار دارند و حتی یک کیســه کود فســفاته و پتاسه در 
انبارهــا نبود. وقتی هم که درباره دلیل خالی بودن انبار 
ســوال کردم به بنــده اعلام کردند که عدم اســتقبال 

کشاورزان از خرید کودهای شیمیایی علت آن است.
وی تصریح کرد: متأســفانه در شرایط فعلی، امکان 
تــداوم خودکفایی تولید گندم وجــود ندارد. خاکی که 
در کشور ما زیر کشت گندم می رود بسیار فقیر و حتی 
بیشــتر از کودی که به آن داده می شــد نیازمند کود و 
مواد آلی است. بنابراین اگر کود هم به زمین داده نشود 

شرایط بدتر خواهد شد.
ملک زاده تاکید کرد: با این شــرایط عملکرد تولید 

گندم حداقــل ۵۰ درصد کاهش می یابد. البته در همه 
محصولات استراتژیک باید منتظر این امر باشیم اما در 

گندم وضوح بیشتری خواهد داشت.
وی با بیان اینکه کود به اندازه کافی در کشور وجود 

دارد، گفــت: به دلیل حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی و افزایش 
چشمگیر قیمت این نهاده ها، کشاورزان قادر به خرید آن 
نیستند ضمن اینکه دولت نیز قیمت های خرید تضمینی 
را به گونه ای تعیین کرده که کشاورزان رغبتی برای کشت 

ندارند و حتی اگر توان مالی هم داشته باشند حاضر به 
تأمین کود برای کشت محصولات استراتژیک از جمله 

گندم نیستند.
ایــن فعال بخــش خصوصی گفت: با این شــرایط 
خریــد گندم به ۴ تــا ۵ میلیون تن هم نمی رســد و 
 دولت برای ســال آینده ناچار به واردات ۱۰ میلیون تن

 گندم خواهــد بود که هزینه های گزافی را به کشــور 
تحمیل خواهد کرد.

ملک زاده در بخش دیگری از ســخنان خود با بیان 
اینکه در استان های لرستان، خوزستان و ایلام نیز مشکل 
بذر وجود دارد، گفت: در این استان ها نیز بذر محصولاتی 
مانند گندم و جو در اختیار کشــاورزان قرار نمی گیرد و 
کشــاورزان مجبور به تأمین بذر مورد نیازشــان از بازار 
آزاد به دو برابر قیمت مصوب هســتند. مثلًا اگر قیمت 
بذری ۳.۵۰۰ تومان تعیین شده کشاورزان آن را حدود 
شــش هزار تومان خریداری می کنند. همچنین برخی 
کارگزاری هــا که دولت بذر را در اختیار آنها قرار داده تا 
به کشاورزان عرضه کنند حدود ۳۰۰ تا ۴۰۰ تومان در 

هر کیلوگرم بذر را گران تر به کشاورز می فروشند.

رئیــس کل بانک مرکزی گفت: ایــن بانک ضمن تأکید بر برنامه های 
اصولی خود، پیگیر سیاســت ها و اهداف مهم کنترل تورم، تقویت ارزش 

پول ملی و کمک به رشد تولید خواهد بود.
عبدالناصر همتی در پســتی اینستاگرامی نوشت: در ۱۳ آبان دو سال 
پیش، دولت آمریکا تحریم های جامعی چون فعالیت بندرگاهی، کشتیرانی 
و صنایع کشتی سازی ایران از جمله خطوط کشتیرانی جمهوری اسلامی 
ایران ، مبادلات نفتی و هرگونه خرید مواد پتروشــیمی از ایران، شرکت 
ملی نفت ایران، تحریم هر گونه مبادله بین موسسات مالی بین المللی با 
بانک مرکزی ایران یا موسسات مالی ایرانی، را با هدف فروپاشی اقتصادی 

ایران علیه کشــورمان به اجرا درآورد.وی گفت: در دومین سالگرد اجرای 
تحریم های سنگین آمریکا و علی رغم فشار سخت معیشتی به دهک های 
پایین تر درآمدی جامعه، که بخشی از آن هم بی تردید ناشی از مشکلات 
و ناهماهنگی داخلی بود، ملت بزرگ ایران باســربلندی ایستادگی کرد و 

امروز نظاره گر جدال دو جناح داخلی آمریکا علیه یکدیگر است .
به گفته همتی، بانک مرکزی هم روزهای سختی را پشت سر گذارند 
ولی با تخصیص و تأمین به موقع ارز مورد نیاز کالاهای اساسی و ضروری 
کشور، اجازه نداد که کمبود جدی در نیازهای اساسی مردم ایجاد شود.

رئیس کل بانک مرکزی افزود: انصاف نیســت برخی ناهماهنگی های 

موجود  بین برخی دستگاه ها و نیز تلاش هایی که برای دور زدن نظارت 
بانک مرکزی بر گردش ریال و ارز انجام می گیرد، به دلیل صبوری و رعایت 
مصالح کشور توسط بانک مرکزی، غیر واقع، تحت عناوینی نظیر جلوگیری 
از روان شدن تجارت و عامل دپوی کالا..به حساب بانک مرکزی گذاشته 
شود.وی در پایان خاطرنشان کرد: فارغ از توقعات و فشارهای بی موردی 
که برخی زیاده خواهان دارند و تلاش کســانی که به طور مدام با هدف 
عدم شــفافیت، دنبال دور زدن سیاست های ارزی و ریالی هستند، بانک 
مرکزی ضمن تأکید بر برنامه های اصولی خود، پیگیر سیاست ها و اهداف 
مهم کنترل تورم، تقویت ارزش پول ملی و کمک به رشد تولید خواهد بود.

دبیر ســتاد توسعه علوم و فناوری گیاهان دارویی و طب سنتی معاونت 
علمی و فناوری ریاســت جمهوری از تدویــن راهبردهای صادرات گیاهان 
دارویی و فرآورده های طبیعی خبرداد گفت: صادرات گیاهان دارویی در سال 
گذشته ۵۷۰ میلیون دلار ارزآوری داشته است و درآمد ارزی صادرات داروها 

و فرآورده های گیاهی سالانه نزدیک به ۱۰۰ میلیون دلار برآورد می شود.
به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، » محمد حسن عصاره « افزود: حجم 
صادرات گروه داروها و فرآورده های گیاهی نسبت به چند سال اخیر افزایش 

چشمگیری داشته است.
دبیر ســتاد توسعه علوم و فناوری گیاهان دارویی و طب سنتی معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری اظهارداشت: این ستاد، تدوین راهبردهای 
صادراتی را با مشارکت شرکت های پیشرو در زمینه گیاهان دارویی و فرآورده 
های طبیعی در دست اقدام دارد و در این راستا کارگروهی برای شناسایی بازار 
گیاهان دارویی و فرآورده های طبیعی و شناسایی ظرفیت های کشور تشکیل 
داده ایم.وی گفت: با تشــکیل این کارگروه و انجام بررسی ها پس از نهایی 
سازی، فهرست کشورهای مقصد صادراتی به تفکیک انواع گیاهان دارویی و 

فرآورده های طبیعی مشخص خواهد شد.
عصاره، کشــورهایی همچون عراق به ویژه اقلیم کردســتان، افغانستان، 
آذربایجــان و امارات را از مقاصد صادراتی فرآورده های دارویی و آرایشــی 

کشور نام برد.
وی در مورد صادرات فرآورده های صنعت گیاهان دارویی اذعان داشت: با 
توجه به سیاست های توسعه افزایش صادرات فرآورده های با ارزش افزوده 
بالا که در سیاست های کلان نظام و همچنین سند ملی گیاهان دارویی و 
طب ســنتی تاکید ویژه ای بر آن شده است، اقدامات موثری صورت گرفته 
که نتایج آن را می توان در افزایش شــرکت های صادرکننده محصولات و 
فرآورده های گیاهان دارویی به ۱۵۰ شرکت طی چندسال اخیر مشاهده کرد.

دبیر ســتاد توسعه علوم و فناوری گیاهان دارویی و طب سنتی معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری به تاثیر دو عامل تحریم و افزایش نرخ ارز 
بر روند صادرات حوزه محصولات و فرآورده های گیاهان دارویی در چند سال 
اخیر اشاره کرد و گفت: با این حال می توان از چالش های پیش رو، حداکثر 
بهره برداری را برد و نرخ صادرات را به آنچه در افق ۱۴۰۴ پیش بینی کرده 

ایم، نزدیک کرد.

وی افــزود: با توجه به این محدودیت ها در روند فعالیت های صادراتی، 
برخی شــرکت ها در حوزه فرآورده های گیاهی به ناچار عمده فعالیت خود 
را معطوف به بازار داخلی کرده اند.عصاره، شیوع پاندمی کرونا را یکی دیگر 
از چالــش ها در حوزه صنعت و صادرات گیاهان دارویی عنوان کرد و اظهار 
داشت: شیوع پاندمی کرونا به عنوان یکی از عوامل غیرقابل پیش بینی، تاثیرات 
مخربی برکل تجارت جهانی گذاشــته است و ایران نیز از این رخداد پیش 
آمده مصون نمانده است به طوری که صنایع مختلف از جمله صنعت گیاهان 
دارویی به علت مسایلی همچون تعطیلی مبادی گمرکی، افزایش نرخ ارز و 
چندین چالش دیگر، آســیب های جدی دیده اند.وی ادامه داد: با توجه به 
این که حوزه فعالیت شرکت های تولید کننده داروها و فرآورده های گیاهی 
مرتبط با سلامت جامعه و کشور است، با شیوع کرونا فرصت مناسبی برای 
تولید محصولات ســلامت محور در برخی شرکت های تولید کننده فراهم 
آمده است که می توانند از آن به منظور رونق تولید خود استفاده بهینه کنند.

 خام فروشی موجب واگذاری بازار می شود
دبیر ستاد توسعه علوم و فناوری گیاهان دارویی و طب سنتی معاونت علمی 
و فناوری ریاست جمهوری با اشاره به این که ذخایر گیاهان دارویی میراث ملی 
کشــور محسوب می شوند، گفت: افزایش نرخ ارزهای خارجی و بازار جذاب 
و پرســود، صادرات غیرقانونی برخی گیاهان دارویی و شرایط افزایش پدیده 
خام فروشی را بیش از پیش نمایان کرده است و از این رو برای انجام وظیفه 

و حفظ این میراث ملی و سرمایه ارزشمند باید قدم های بیشتری برداریم.
وی تاکید کرد: در شــرایط بوجود آمده، برای جلوگیری از خام فروشــی 
گیاهان دارویی باید اقدامات به سمتی سوق داده شود که محصولات فرآوری 
شــده با ارزش افزوده بالا در حوزه های مختلف دارویی و غذایی در ســبد 

صادراتی قرار گیرد.
عصاره اضافه کرد: ســهل انگاری در این مورد موجب واگذاری این بازار و 
سود حاصله به کشورها و شرکت های آن ها و همچنین تغییر بازار کار نیروی 

تحصیل کرده و متخصص در داخل کشور خواهد شد.
وی به بازار محصول زعفران به عنوان یکی از نمادهای خام فروشی اشاره 
کرد و گفت: کشــور اســپانیا با وجود این که تنها یک درصد زعفران دنیا را 
تولید می کند، دارای بزرگ ترین حجم تجارت زعفران است در صورتی که 
ایران با بیشــترین تولید زعفران جهان، سهمی پایین تر از ۱۰درصد از این 

بازار بزرگ را در اختیار دارد.
دبیر ســتاد توسعه علوم و فناوری گیاهان دارویی و طب سنتی معاونت 
علمی و فناوری ریاســت جمهوری افزود: خوشبختانه با اقدامات و الزامات 
سند ملی گیاهان دارویی در توسعه برنامه های رشد و توسعه بازار داروهای 
گیاهی و فرآورده های طبیعی و با هماهنگی و همکاری میان همه دستگاه 
هــای اجرایی متولی این حــوزه، فعالیت های متعددی صورت گرفته که با 
دســتاوردهایی همراه بوده است.وی اظهار داشــت: در این راستا مطالعات 
متعددی در موسســات تحقیقاتــی وزارت جهاد کشــاورزی برای معرفی 
گونــه ها و رقم های جدید، اهلی ســازی و تدوین اســتاندارد ملی بذور و 
محصــولات گیاهان دارویی صورت گرفته اســت ضمن آن که وزارت جهاد 
 کشــاورزی برنامه ۵ ساله برای توســعه گیاهان دارویی تدوین کرده که بر

 مبنای آن اولویت های کشــت و مقادیر مــورد نیاز تولید برای هر منطقه 
مشــخص شده اســت.عصاره گفت: در حال حاضر بالغ بر ۲۲۰ هزار هکتار 
زراعــت گیاهــان دارویی با ظرفیتی معــادل ۲۵۰ هزار تن گیــاه دارویی 
 دارای ارزش اقتصادی انجام می گیرد که نســبت به یک دهه گذشته رشد 

دوبرابری داشته است.
در اردیبهشت امسال مقرر شد »سامانه جامع بازار گیاهان دارویی ایران« 
با هدف توسعه بازار و فراورده های گیاهان دارویی و بهسازی فرآیند توزیع و 

فروش تولیدات گیاهی در سطح کشور و بین الملل راه اندازی شود.

 احداث نخستین گلخانه محصولات گرمسیری در نیک شهر آغاز شد
عملیات احداث مجتمع بزرگ پرورش محصولات گلخانه ای با محوریت پرورش 
میوه های گرمسیری و فلفل دلمه  در شهرستان نیکشهر با حضور ربیعی سخنگوی 

دولت و نورالله زاده مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید آغاز شد.
مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید در مراســم کلنگ زنی این طرح گفت: این 
مجتمع پرورش محصولات گلخانه ای به مساحت ۵ هکتار در شهرک گلخانه ای جهاد 
کشاورزی نیک شهر ساخته می شود که اولین مجتمع گلخانه ای کشت هیدروپونیک 

صیفی جات و میوه های گرمسیری است.
اصغر نوراله زاده افزود: برای این طرح ۷ میلیارد تومان سرمایه گذاری شده است 
که ۵ میلیارد تومان آن را صندوق کارآفرینی امید در قالب تسهیلات چهارصد در 

اختیار سرمایه گذار قرار داده است.
مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با اشاره به اینکه این طرح از محل اعتبارات 
اشــتغال پایدار روستایی این صندوق حمایت شــده است، افزود: با راه اندازی این 
مجتمع گلخانه ای، ۴۰ جوان سیستانی و بلوچستانی به صورت مستقیم مشغول 

به کار می شوند.

 پیش بینی افزایش تولید گوشت شتر در استان یزد تا ۶3۶ تن
معاون توسعه بهبود تولیدات دامی جهادکشاورزی استان یزد پیش بینی کرد که 
میزان تولید گوشت شتر استان در سال جاری با توسعه و گسترش واحدهای صنعتی 

و نیمه صنعتی شتر از ۴۳۲ تن به ۶۳۶ تن افزایش یابد.
»نادر سلیم« با اشاره به جایگاه سوم استان در کشور به لحاظ برخورداری از ۱۵ 
هزار نفر شتر داشتی تک کوهانه از نژاد بومی، بیان کرد: میزان تولید سالانه گوشت 
شــتر در استان یزد ۴۳۲ تن است و پیش بینی می شود در سال جاری این میزان 
با توســعه و  گسترش واحدهای صنعتی و نیمه صنعتی پرورش شتر در استان به 

۶۳۶ تن افزایش یابد.
وی در مورد میزان تولید شیر شتر نیز عنوان کرد: هرچند ادعا می شود حداکثر 
تولید شیر به ازای هر نفر شتر ۱۵ کیلوگرم است ولی در حال حاضر میانگین تولید 
شیر شتر در  نژادهای بومی استان، حدود چهار تا پنج لیتر در روز به ازای هر شتر 
برآورد می شود و این پتانسیل باید به صورت علمی مورد بررسی قرار گیرد تا میزان 

تولید واقعی تولید شیر شتر در استان مشخص شود.
به گفته ی معاون جهادکشــاورزی استان، میزان فرآوده های لبنی تولید شده از 

شیر شتر در یک دوره شیردهی حدود ۲۵ تن است.
ســلیم در خصوص اقدامات توسعه ای جهادکشاورزی استان در این بخش نیز 
اظهار کرد: مراحل مقدماتی برای ایجاد زیرســاخت های مرتبط با صنعت پرورش 
شتر، روش های مکانیزه جمع آوری و ذخیره سازی شیر شتر و صادرات این محصول 

با همکاری جهادکشاورزی استان در حال انجام است.
وی در خصوص چگونگی پرورش و پرواربندی شتر در استان گفت: پرورش شتر 
یک کوهانه در استان به دو صورت چرای آزاد و پروار در محیط بسته در حال انجام 
است و رسته گونه های شیری نیز برای تولید شیر پرورش و نگهداری می شود.شلیم 
در پایان راجع به طرح های مختلفی که در این رابطه در استان در حال انجام است، 
بیان کرد: طرح های پرورش آزاد در مراتع، پرورش شتر در واحدهای نیمه صنعتی 
و ســنتی و تولید شیر در واحدهای نیمه صنعتی و صنعتی از جمله طرح های در 

حال انجام استان است.

 ۵4 واحد شهرک گلخانه ای دیناروند فعال هستند
رئیس ســازمان جهاد کشاورزی لرســتان گفت: ۵۴ واحد شهرک گلخانه ای 

دیناروند فعال هستند.
اسفندیار حسنی مقدم در جریان بازدید از مجتمع گلخانه ای دیناروند خرم آباد 
که امروز ۱۳ آبان ماه صورت گرفت، اظهار کرد: سطح کل مجتمع گلخانه دیناروند 

۳۲ هکتار بوده و سطح مفید آن ۱۲.۵ هکتار است.
وی اشــتغالزایی در مجتمع گلخانه دیناروند را ۲۴۰ نفر اعلام کرد و افزود: به 
ازای کشت هر هکتار  فلفل دلمه ای، خیار و گوجه فرنگی به ترتیب ۱۳۰ تن فلفل 
دلمه ای رنگی، ۲۰۰ تن خیار و ۲۵۰ تن گوجه فرنگی  تولید می شود و فلفل دلمه ای 

به کشورهای همسایه ایرانی صادر می شود.
رئیس سازمان جهاد کشــاورزی لرستان خاطرنشان کرد: زیر ساخت های این 
مجتمع از محل اعتبارات دولتی انجام  و تحویل بخش خصوصی شده و هم اکنون 

۵۴ واحد فعال بوده و درحال تولید است.
حسنی مقدم اضافه کرد: توسعه کاشت های گلخانه ای از اولویت های سازمان جهاد 
کشاورزی لرستان است در همین راستا از کلیه علاقمندان به سرمایه گذاری در این 
بخش دعوت بعمل می آید، بدیهی است سازمان جهاد کشاورزی استان مجوزهای 
لازم و تسهیلات بانکی را در اختیار سرمایه گذاران قرار خواهد داد.وی در جهت تعامل 
با تولیدکنندگان و رفع پاره ای از مشکلات مجتمع گلخانه ای دیناروند و همچنین 

آموزش علمی و اصولی نیروهای شاغل در این مجتمع  قول مساعد داد.

 افزایش 3۵ درصدی تولید خرما در خوزستان
رئیس سازمان جهاد کشــاورزی خوزستان از افزایش ۳۵ درصدی تولید خرما 

در استان خبر داد.
خدارحم امیری زاده در اولین جشنواره ملی شکرگزاری خرما که امروز )۱۲ آبان ماه( 
در روستای ام التمیر اهواز برگزار شد، اظهار کرد: خرما جایگاه مقدسی دارد به گونه ای 
که در قرآن کریم بیش از ۲۰ بار از این میوه نام برده شده است. نخل نیز تنها درختی 
اســت که هیچ دورریزی ندارد و همه محصولات آن قابل استفاده است. جشنواره 
ملی خرما اولین جشنواره ای است که به منظور شکرگزاری برگزار شده است؛ باید 
شکرگزار باشیم که پس از سال ها، پس از آنکه نخیلات ما تنش های فراوانی دیدند، 
امسال شاهد افزایش تولید خرما هستیم.  وی با اشاره به شعار جهش تولید افزود: 
جهش تولید ما از خرما شروع شد. در سال گذشته ۱۷۰ هزار تن خرما در استان 
خوزستان تولید شد و خوشبختانه امسال این رقم به بیش از ۲۳۰ هزار تن رسیده 
است که جهش قابل قبولی است و این جشنواره نیز به همین دلیل برگزار شده است.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی خوزستان بیان کرد: استان خوزستان مقام اول 
کشوری در تولیدات محصول کشاورزی را با تولید بیش از ۱۷ میلیون تن دارا است و 
معادل ۱۵ درصد از کل تولیدات کشاورزی کشور در اختیار خوزستان تولید می شود. 
جایگاه ویژه اســتان خوزستان در کشاورزی کاملا روشن است و بر کسی پوشیده 
نیست و در بخش خرما نیز خوزستان موطن اصلی خرمای کشور و حتی جهان است.

وی افزود: بر اســاس گزارش فائو، خرما در ۳۹ کشــور جهان و در بیش از یک 
میلیون و ۹۰ هزار هکتار ســطح زیر کشــت تولید می شود؛ تولید خرما در جهان 
معادل ۸ میلیون و ۵۰۰ هزار تن اســت. در کشــور ما بیــش از ۲۶۲ هزار هکتار 
ســطح زیر کشــت خرما وجود دارد و بیش از یک میلیون و ۲۰۰ هزار تن خرما 
تولید می شود. استان خوزستان با سطح زیر کشت ۴۱ هزار هکتار و تولید بیش از 
۲۳۰ هزار تن خرما، مقام دوم در تولید خرمای کشور را در اختیار دارد.امیری زاده 
با بیان اینکه استان خوزستان با صادرات حدود ۸۰ هزار تن خرما دارای مقام اول 
این حوزه در کشــور است، گفت: خرما مقام دوم صادرات استان خوزستان پس از 
صادرات نفتی را در اختیار دارد. ما به این مســاله واقف هستیم که خرما در کشور 
هنوز به جایگاه اصلی خود نرسیده است در صورتی که می توانیم از این محصول، 
 صنعتی راه بیاندازیم که با ارزش افزوده بالا و زنجیره تولید مناســب، اشتغال زایی

 بیشــتری داشــته باشــد. در حال حاضر تقریبا ۴۰ هزار خوزستانی در این حوزه 
شاغل هستند.

وی با اشاره به برنامه جهاد کشاورزی خوزستان برای توسعه نخیلات، گفت: خرما 
باید در کشور به عنوان یک محصول مهم صادراتی معرفی شود و انتظار داریم در 

استان خوزستان نیز جایگاه واقعی خود را پیدا کند. 
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تشدید دستورالعمل های بهداشتی در جایگاه های سوخت برای مقابله با کرونا

معــاون بازرگانی شــرکت ملی پخش 
فرآورده هــای نفتــی منطقــه تهــران در 
بازدید ســرزده از تعــدادی از جایگاه های 
عرضــه ســوخت منطقه تهــران از صدور 
دســتورالعمل های بهداشتی سختگیرانه تر 

در این جایگاه ها خبر داد.
بــه گــزارش شــرکت ملــی پخــش 
فرآورده هــای نفتی، »ســعید برخوردار« 
گفت: دستورالعمل های جدیدی برای رعایت 
پروتکل های بهداشتی صادر شده و با توجه 
به شیوع گسترده تر ویروس کرونا، نظارت بر 
جایگاه های عرضه سوخت به منظور کنترل 
و رعایت دســتورالعمل ها به شکل مستمر 

انجام می شود.
وی تأکیــد کــرد: جایگاه هــای عرضه 
فرآورده از مراکز خدماتی محسوب می شوند 
که ممنوعیت ورود ندارند و همه شهروندان 
در شبانه روز برای سوختگیری به این مراکز 

مراجعــه می کنند، بنابراین به منظور حفظ 
سلامت شــهروندان و کارکنان جایگاه ها، 

لازم است، دســتورعمل های بهداشتی به  
شکل کامل در این جایگاه ها رعایت شود.

معــاون بازرگانی شــرکت ملی پخش 
فرآورده هــای نفتــی ایــران تصریح کرد: 

مسوولان و کارکنان جایگاه ها و شهروندان 
به اســتفاده از ماســک و دستکش موظف 
شده اند و بر اساس دستورالعمل های جدید 
بهداشــتی، ارائه خدمات به شهروندانی که 
از ماســک اســتفاده نکنند، در جایگاه ها 

ممنوع است.
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
در همان روزهای آغازین شــیوع کرونا در 
کشور، اعلام کرد: پمپ بنزین ها می توانند 
تا هشت هزار نفر را به ویروس کرونا آلوده 

کنند. 
بعــد از اجرای طــرح فاصلــه گذاری 
اجتماعــی و بعــد از آن فاصلــه گــذاری 
هوشمند، مردم کمتر از وسایل نقلیه عمومی 
استفاده می کنند و ترجیح می دهند با وسیله 

شخصی به محل کار خود بروند.
این رفت و آمد بیــن خانه و محل کار 
باعــث افزایش مصرف بنزین می شــود و 
آنهــا مجبورند بیشــتر به پمــپ بنزین ها 

مراجعه کنند.

اجرای طرح مطالعه پدافند غیرعامل جزیره خارگ با اعتبارات نفت

آب خلیج فارس به فلات مرکزی ایران می رسد

برخورداری جمعیت شهری ایران از آب آشامیدنی بیشتر از میانگین جهانی است
وزیر نیرو گفت : ۱۰۰ درصد جمعیت شهری کشور 
دسترسی به آب آشامیدنی پایدار دارند و این در حالی 
اســت که در دنیا برخورداری جمعیت شــهری از آب 

آشامیدنی پایدار ۹۶ درصد است.
رضــا اردکانیان در آئین افتتاح طرح آبرســانی به 
شهرستان سرخه استان سمنان ابراز داشت: ۵۳ درصد 
جمعیت روستایی دنیا از آب آشامیدنی سالم برخوردار 
هستند و این آمار در کشور ما بیش از ۸۲ درصد است.

وی تاکید کرد: احساس رضایت مندی در جامعه با 
بیان داشته ها تقویت می شود و باید این فرصت ها مغتنم 

شمرده و برای مردم اطلاع رسانی شود.
وزیر نیرو افزود: با دعای خیر مقام معظم رهبری و 
عنایت ایشان از محل صندوق توسعه ملی برای توسعه 

زیرساخت آب و برق اعتبار در نظر گرفته شده است.
وی اضافــه کــرد: ۲۵۰ طــرح تا پایان امســال با 
ســرمایه گذاری ۵۰ هزار میلیارد تومان به بهره برداری 
می رســد و اکنون با افتتاح طرح آبرسانی سرخه ۱۲۵ 
طرح از ۲۵۰ طرح با سرمایه گذاری ۱۲۲ میلیارد تومان 

افتتاح شده است.
وی یادآور شد: ۱۲۵ طرح از دیگر طرح های باقیمانده 

تا پایان امسال افتتاح می شود.
وزیر نیرو تصریح کرد: امســال اجرای هشت طرح 
آبرسانی برنامه ریزی شد و طرح سرخه ششمین برنامه 
آبرسانی است و ۲طرح دیگر آب و فاضلاب استانی نیز 

در سال ۹۹ به نتیجه خواهد رسید.
وی اضافه کرد: هشت طرح صنعت برق نیز امسال در 
زمینه های مختلف مانند حرارتی و نیروگاهی با اعتبار 

نزدیک به ۵۰۰ میلیارد تومان افتتاح می شود.
وی ادامــه داد:جمع آوری فاضلاب و احداث تصفیه 
خانه فاضلاب و تامین آب برای امنیت خاطر و آرامش 
جامعه و چرخش تولید و عمران ضروری است و خدمت 

در این بخش توفیق است.
وی بیــان کرد: خدمــت به مردم توفیق اســت و 
مسوولان باید بدون چشم داشت به مردم خدمت کنند 

و طرح های امیدبخش را به بهره برداری برسانند.
اردکانیان اظهار داشت: ۲ سال پیش برای آبرسانی به 
شهرستان سرخه قول داده شد تا طراحی و منابع مالی 
در این مدت انجام و در نتیجه ســال گذشته عملیات 
اجرایی آغاز شــد و با تلاش شــبانه روزی بخش های 

مختلف به نتیجه رسید.
وی اضافــه کرد: ادغام شــرکت های آب و فاضلاب 
شهری و روستایی نقشی مهم در تسهیل اجرای طرح ها 
و تســریع در رفع موانع اجرای آن ها دارد و آبرسانی به 
سرخه با مشارکت آب و فاضلاب تهران و سمنان نمونه 

ای از مزایای اجرای طرح ادغام است.
وزیر نیرو در ادامه ســخنانش گفت: توزیع بارش از 
لحاظ زمانی و مکانی در تمام مناطق کشــور یکســان 

نیست.
وی ادامه داد: یک سوم کشور از نعمت خدادادی آب 
سطحی و زیرزمینی برخوردار است و دو سوم کشور جزو 
مناطق خشک و نیمه خشک است و سیستم حکمرانی 
و همه ارکان  نظام باید توزیع ناهمگونی زمانی و مکانی 
بارش را با تــلاش، فعالیت ، علم و فناوری به گونه ای 
مدیریت کنیم تا فعالیت در تمام بخش ها استمرار داشته 
باشد.وی تاکید کرد: شهروندان اطمینان داشته باشند 
ارکان دولت از کوچ به دلیل نبود آب بر نخواهد تابید و 
دولت تمام تلاش خود را برای تامین آب به کار می گیرد.

وی افزود: آب مانند خون برای حیات لازم اســت، 
اما باید مواظبت کرد آب در مسیر انتقال از نقطه ای به 

نقطه دیگر دچار مشکل نشود.
اردکانیان بیان کرد: صرف خون رسانی و کم توجهی 
و بی توجهی به خونریزی داخلی فقط توان کادر درمان 

را می گیرد.
وی اضافه کرد: استفاده از فناوری نمک زدایی برای 
اســتفاده از آب دریا مورد بررسی قرار گرفته و اکنون 
مطالعات شامل ۱۷ استان کشور در مناطق حاشیه ای و 

مرکزی انجام شده است و در هر استان طرح سازگاری 
با کم آبی تدوین شده است .

وی افزود: خشکســالی در اقلیم کشور جزو حوادث 
غیر مترقبه نیســت بلکه همزاد اســت و باید به جای 

مقابله با کم آبی خود را سازگار کنیم.
اردکانی بیان کرد: نمی توان اصلاح نوع کشت نداشته 

باشیم ولی دنبال تامین آب از نقاط دیگر باشیم.
وی افزود: کارگروه ملی سازگار با کم آبی اسفند ۹۶ 
از سوی دولت تشکیل شــد و برنامه با کم آبی در این 
کارگروه تدوین می شود و بعد از تدوین و تصویب سند 
مجوز انتقال آب صادر می شود و تمام تخصیص آب از 
دریا با این پیش طرح بوده اســت و استان هایی هستند 

که طرح هنوز تصویب نشده است .
وی خاطرنشان کرد: تصویب سند سازگاری با کم آبی، 

تضمینی برای اجرای طرح بدون مشکل است.
به گفته اردکانیان، ۲۶ میلیارد متر مکعب استفاده 
از آب دریا تخصیص داده شده است که از این مقدار ۱۳ 
میلیارد متر مکعب در مصارف صنعت، نیروگاه و آبزی 
پروری بدون نمک زدایی، هشــت میلیارد متر مکعب 
آب با مجوز نمک زدایی برای اســتان های ســاحلی و 

غیر ساحلی برنامه ریزی شده است.
وزیر نیرو ابراز داشــت: از هشت میلیارد متر مکعب 

اســتحصال آب با مجوز نمک زدایی برای استان های 
ساحلی و غیر ساحلی برنامه ریزی شده، از این میزان آب 
تخصیصی از دریا بعد از نمک زدایی حدود ۲ میلیارد و 
۷۰۰ میلیون متر مکعب آب شیرین استحصال می شود.

وی اضافه کرد: اکنون ۷۶۰ میلیون متر مکعب آب 
شــور  از دریا  گرفتــه و ۲۲۵ میلیون متر مکعب آب 
شــیرین برای استفاده در شــرب و صنعت استحصال 

می شود.
وی یادآور شــد: روند تخصیص آب دریا به گونه ای 
است که مجموع شرایط و پیش شرط طرح از جمله سند 
سازگاری با کم آبی باید تدوین، تصویب و  رعایت شود 
و اکنون شرکت های آب منطقه استان های سیستان و 
بلوچســتان، بوشهر، خراسان جنوبی و رضوی، کرمان، 
فارس و هرمزگان مجوز استفاده از آب دریا داده شد تا 

به سرمایه گذاران اعلام کنند.
وزیر نیرو افزود: پنجشــنبه هفتــه جاری با حضور 
رییس جمهوری طرح انتقال آب خلیج فارس به فلات 

مرکزی افتتاح می شود.
وی ابراز داشــت: ۴۵۰ میلیون متر مکعب آب دریا 
در حدود یک ســوم یعنی ۱۵۰ میلیون مترمکعب آب 
شــیرین برای استان های کرمان، هرمزگان و یزد برای 

شرب و صنعت به دست می آید.
اردکانیان اظهار داشــت: برای اجرای ۳۵۰ کیلومتر 
خط انتقال از خلیج فارس به فلات مرکزی و ایســتگاه 
پمپاژ وسیع سرمایه گذاری ۲۸۰ میلیون یورویی وپنج 
هزار میلیارد تومانی انجام شد که در پایان هفته جاری 

به بهره برداری خواهد رسید.
وی بــا اشــاره بــه گفته وزیــر صنعــت، معدن و 
تجارت،افزود: انتقال آب دریا و خرید آن از سوی صنعت 
توجیه اقتصادی دارد و قیمت هر متر مکعب حدود ۲ 
یــورو خواهد بود که ۲ درصد هزینــه تولید محصول 

صنعتی و مقدار کمی است.
اردکانیان ابراز داشت: به استان سمنان بعد از تکمیل 
مطالعات، مجوز داده شــده است تا با اشتیاق و رعایت 
نکات زیســت محیطی کار در مسیر اصولی قرار داشته 
باشند.وزیر نیرو گفت: طرح های آبرسانی و برق رسانی 
در دستور کار قرار دارد و مردم استان سمنان اطمینان 
داشــته باشــند و با فراغ خاطر به فکر توسعه باشند و 

بدانند مسوولان به وظایف خود آگاه هستند .
تامین آب پایدار شهرســتان سرخه از رهاوردهای  
سفر دوم رئیس جمهوری به استان سمنان است که با 
حضور اردکانیان وزیر نیرو و جمعی دیگر از مسوولان 
در بیست و هفتمین هفته پویش الف-ب ایران با صرف 

یکهزار و ۱۰۰ میلیارد ریال اعتبار افتتاح شد.

مدیرکل دفتر شهری استانداری بوشهر از اجرای طرح مطالعه پدافند 
غیر عامل جزیره خارگ با اعتبارات نفت خبر داد.

حمید بردستانی با اشاره به اهمیت بالای اجرای طرح ها و برنامه های 
پدافند غیرعامل اظهار کرد: مطالعه پدافند غیر عامل در مراکز شهرستان ها 

انجام شود
وی با اشــاره به اینکه اقدامات اولیه مطالعه پدافند غیر عامل در شهر 
بوشــهر شروع شــده اســت، افزود: با توجه به اهمیت پدافند غیر عامل، 
شــهرداران مراکز شهرستان ها نســبت به پیشنهاد و تصویب انجام طرح 

مطالعه اقدام کنند.
مدیر کل دفتر شــهری استانداری بوشهر خاطرنشان کرد: بسیاری از 
پروژه ها و طرح هایی که توسط شهرداری ها در سطح شهرها انجام شده یا 

در حال انجام است ماهیت پدافند غیر عامل در آن رعایت شده است.وی 
افزود: در جلســه امروز با تعدادی از شهرداران، رؤسای شوراهای اسلامی 
شــهرهای و مدیرکل پدافند غیر عامل اســتان به مناسبت هفته پدافند 
غیر عامل مقرر شــد که مطالعه پدافند غیر عامل در خارگ مقرر شده از 

اعتبارات نفت انجام شود.
بردســتانی تصریح کرد: در شهرهای جنوبی استان بوشهر این مطالعه 
باید با توجه به وجود تأسیسات عظیم گاز و اهمیت این تأسیسات، اعتبار 

آن توسط منطقه ویژه تأمین شود.

تقدیر از تلاش فعالان آرامستان ها
مدیر کل دفتر شــهری اســتانداری بوشــهر در ادامه با تقدیر از افراد 

شــاغل در آرامســتان ها بیان کرد: طی ۹ ماه از شــیوع ویروس کرونا، 
 شــهرداری ها با تمام ظرفیت و امکانات در ســطح استان وظایف خود را

 انجام داده اند.
بردســتانی تصریــح کرد: افــراد شــاغل در آرامســتان ها از جمله 
غســال، غســاله، راننده خودرو حمل میت و ســایر نفرات در این زمینه 
و در این مدت کار ســخت و حساســی داشــته اند که بــه همین دلیل 
هدایایی تهیه و به ۱۰۹ نفر در سراســر شــهرهای اســتان اهدا شد.وی 
افزود: دفتر امور شــهری اســتانداری بوشهر در راســتای بهبود خدمات 
 رســانی به مردم در شــهرهای مختلف اســتان از هیچ تلاشی فروگذار 
نمی کند و امیدوارم با کمک شهرداران و کارکنان شهرداری ها شاهد بهبود 

خدمات رسانی و رضایت مندی مردم باشیم.

رییس هیات عامل سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو( گفت: قطعه نخست ابر پروژه انتقال آب از خلیج فارس به فلات 
مرکزی ایران، پنجشنبه هفته جاری )۱۵ آبان ماه( با فرمان رییس جمهوری 
و بــا حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت به صورت ویدیو کنفرانس افتتاح 
می شــود.به گزارش ایمیدرو، »خداداد غریب پور« افزود: قرار اســت قطعه 
نخســت این طرح به طول ۳۰۵ کیلومتر از خلیج فارس به ســیرجان، به 
مناسبت میلاد حضرت محمد )ص(، افتتاح شود.وی گفت: جمع هزینه های 
ریالی و ارزی این پروژه در مرحله شیرین سازی و خط انتقال تا سیرجان، 

۱۶ هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان است.
غریب پور ادامه داد: هدف عمده طرح، شیرین سازی و انتقال آب نمک زدایی 
شده توسط سه خط انتقال از خلیج  فارس به صنایع استان های هرمزگان، 
کرمــان و یزد، تامین بخشــی از نیازها و مصارف آب مجتمع های تولیدی 
در حــال بهره برداری و طرح های توســعه مجتمع های معدنی و صنعتی، 
گل گهر، مس سرچشمه و چادرملو است.معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت 

خاطرنشان کرد: مسیر خط انتقال از غرب بندرعباس شروع و پس از تامین 
آب مجتمع معدنی و صنعتی گل گهر، به طرف مجتمع مس سرچشمه ادامه 

یافته و در نهایت به صنایع فولادی و معدنی استان یزد منتهی می شود.

راهبری ایمیدرو و سهامداری شرکت های بزرگ
وی بیان داشــت: این پروژه با راهبری ایمیدرو اســت و شــرکت های 
گل گهــر، ملی مــس و چادرملو ســهامداران این طرح بزرگ هســتند.

غریب پور گفت: قطعه نخســت انتقال آب از تاسیســات آب شیرین کن 
گل گهــر به طــول ۳۰۵ کیلومتر خواهد بود، قطعــه دوم خط انتقال از 
گل گهــر به مس سرچشــمه به طــول ۱۵۰ کیلومتــر، همچنین قطعه 
ســوم انتقال از مس سرچشــمه تا صنایع فولادی اردکان ۳۶۰ کیلومتر 
و انشــعاب صنایــع معدنی چادرملــو ۱۵۰ کیلومتر خواهــد بود.رییس 
هیــات عامــل ایمیدرو ادامه داد: تاسیســات آب شــیرین کن با ظرفیت 
تولید ســالیانه ۶۵۰ میلیون مترمکعب ســاخته شده که در فاز نخست، 
 ۱۸۰ میلیــون مترمکعب در ســال ظرفیت آن مــورد بهره برداری قرار

خواهد گرفت.

 دیدار روسیه با تولیدکنندگان نفت درباره تمدید کاهش تولید 
اوپک پلاس

شرکتهای نفتی روسیه روز دوشنبه با وزیر انرژی این کشور به منظور صحبت 
درباره احتمال به تاخیر افتادن تسهیل محدودیت عرضه اوپک پلاس به مدت 

سه ماه، دیدار کردند.
بلومبرگ به نقل از منابع آگاه گزارش داد صحبتهایی درباره احتمال کاهش 
بیشتر تولید اوپک پلاس وجود داشته اما این موضوع به عنوان مسئله اصلی مورد 
بررسی نخواهد گرفت و تمرکز اصلی روی تاخیر احتمالی افزایش تولید است.

گروه اوپک پلاس که روســیه و عربستان سعودی در راس آن قرار دارند، به 
دلیل ضعیف ماندن تقاضا در حال بررســی به تاخیر انداختن افزایش تولید به 
میزان دو میلیون بشکه در روز است که قرار بود از ژانویه اجرایی شود. ولادیمیر 
پوتین، رئیس جمهور روسیه اخیرا اظهار کرد روسیه آمادگی پذیرش به تاخیر 
افتادن افزایش تولید برنامه ریزی شده را دارد. از آن زمان دورنمای تقاضا برای 
نفت با ازسرگیری دوباره قرنطینه در فرانسه، آلمان و انگلیس تیره تر شده است.

قیمت نفت در لندن هفته گذشته که معامله گران تقاضای کمتر برای نفت 
را پیش بینی کرده بودند و همچنین تحت تاثیر افزایش تولید نفت لیبی، ۱۰ 
درصد ســقوط کرد. معاملات نفت برنت روز دوشــنبه نوسان زیادی داشت و  

آخرین بار ۳۸ دلار و ۱۲ سنت در هر بشکه معامله شد.
بر اســاس گزارش بلومبرگ، شرکتهای روســی پس از عربستان سعودی، 
بزرگترین ســهم را در کاهش تولید اوپک پلاس داشته اند و بنابراین هر گونه 
تغییری در شــرایط توافق این گروه مستلزم همکاری آنهاست. الکساندر نواک، 
وزیر انرژی روســیه معمولا با مدیران ارشد شرکتهای نفتی این کشور پیش از 
مذاکرات اوپک پلاس دیدار می کند. دیدار آتی وزیران اوپک پلاس روزهای ۱۰ 
و ۱۱ آذر برگزار می شود.طبق آمار وزارت انرژی روسیه، تولید نفت و میعانات 
گازی روسیه از ۹.۹۳ میلیون بشکه در روز در سپتامبر به ۹.۹۸ میلیون بشکه 

در روز در اکتبر افزایش پیدا کرد.

 پیش بینی ویتول و ترافیگورا از تاثیر موج دوم کرونا بر بازار نفت
شــرکتهای بازرگانی نفت ویتول و ترافیگورا پیش بینی کردند موج جدید 
افزایش ابتلا به ویروس کرونا در اروپا و آمریکا به تقاضا برای ســوخت آســیب 

خواهد زد.
جرمــی وایر، مدیرعامل و رئیس هیات مدیره شــرکت ترافیگورا در رویداد 
فایننشــیال تایمز در سنگاپور اظهار کرد: موج دوم ویروس کرونا باعث خواهد 
شد تقاضای روزانه برای نفت حدود یک میلیون بشکه در آمریکا و ۱.۵ میلیون 

بشکه در اروپا سقوط کند.
وایر گفت: همچنان که در آنچه موج دوم شیوع ویروس کرونا قلمداد می شود، 
پیش می رویم، انتظار داریم تقاضا برای نفت کاهش بیشتری پیدا کند بنابراین 

اوضاع برای آینده قابل پیش بینی واقعا خوب به نظر نمی رسد.
ترافیگــورا انتظار دارد تقاضا برای نفت در کوتاه مدت به حدود ۹۲ میلیون 
بشکه در روز یا کمتر از آن سقوط کند در حالی که ویتول تقاضای زمستانی را 

۹۶ میلیون بشکه در روز پیش بینی می کند.
راســل هاردی، مدیرعامل شــرکت ویتول گفت: جدیدترین قرنطینه های 
اروپایی قطعا روی تقاضا تاثیر خواهند گذاشــت و باعث کاهش آن می شــوند 
اما احتمالا به میزان نیم میلیون بشکه در روز در شمال غربی اروپا خواهد بود. 
وی در ادامــه افزود: این کاهش علاوه بر کاهشــی خواهد بود که پیش از این 
روی داده اســت.مدیر هر دو شرکت بازرگانی اظهار کردند تقاضا برای نفت در 
اکثر بازارهای آسیایی که در راس آنها چین قرار دارد، بهبود یافته و تنها بازار 
ســوخت جت شامل این بهبود نبوده است.بر اساس گزارش رویترز، مدیرعامل 
ویتول گفت: همچنان انتظار دارد تقاضای آسیا برای نفت در چند سال آینده 

حدود یک میلیون بشکه در روز رشد کند.

 ترمز ریزش قیمت نفت کشیده شد
نفت عمده رشد قیمتی که شب گذشته تحت تاثیر نشانه های به تاخیر افتادن 
افزایش برنامه ریزی شده تولید اوپک پلاس به دست آورد را در معاملات روز سه 
شنبه حفظ کرد اما نگرانیهای عرضه و تقاضا روند افزایشی قیمتها را محدود کرد.

بهای معاملات وســت تگزاس اینترمدیت برای تحویل در دســامبر پس از 
افزایش ۲.۹ درصدی در شــب گذشته، با ۰.۲ درصد افزایش، به ۳۶ دلار و ۸۹ 

سنت در هر بشکه رسید.
بهای معاملات نفت برنت برای تحویل در ژانویه پس از افزایش چهار درصدی 
در شب گذشته، روز جاری در ۳۸ دلار و ۹۸ سنت در هر بشکه ثابت بود.بهای 
معاملات نفت در بورس انرژی بین المللی شانگهای پس از کاهش ۱.۲ درصدی 

روز گذشته، ۴.۹ درصد افزایش یافت و به ۲۳۱.۹ یوان در هر بشکه رسید.
الکساندر نواک، وزیر انرژی روسیه روز دوشنبه با تولیدکنندگان نفت روسیه 
به منظور گفت و گو درباره به تاخیر انداختن تســهیل محدودیت عرضه اوپک 
پلاس به مدت ســه ماه، دیدار کرد. اوپک پلاس در هفته های اخیر با ضعیف 
شدن تقاضا همزمان با اوج گیری ابتلا به ویروس کرونا، اشاراتی به بازبینی برنامه 

افزایش تولید به میزان حدود دو میلیون بشکه در روز در ژانویه داشته است.
افزایش موارد ابتلا به ویروس کرونا در اروپا و آمریکا و همچنین افزایش تولید 
لیبی باعث شد قیمت نفت اوایل معاملات روز دوشنبه حداکثر شش درصد سقوط 
کند. جری وایر، رئیس هیات مدیره شرکت بازرگانی نفت ترافیگورا اظهار کرد 
که موج دوم پاندمی ویروس کرونا باعث خواهد شد تقاضای جهانی برای نفت 
به ۸۸ تا ۸۹ میلیون بشکه در روز کاهش پیدا کند که بر مبنای آمار آژانس بین 
المللی انرژی، بیش از ۱۰ درصد کمتر از سطح تقاضا در سال ۲۰۱۹ خواهد بود.

مایکل مک کارتی، استراتژیست ارشد بازار آسیا اقیانوسیه در شرکت »سی 
ام ســی مارکتس« در این باره گفت: اگر قرار باشــد قیمتها تثبیت شوند، باید 
اقدامی از ســوی تولیدکنندگان صورت بگیرد و اظهارات روسیه در این راستا 
بوده است. اما تقاضا در راس همه نگرانیها قرار دارد بنابراین افزایش قیمت روز 

دوشنبه ممکن است در روند نزولی قیمتهای نفت، موقتی باشد.
با برگزاری انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا در روز سه شنبه،  انتظار می 
رود معاملات تا پایان هفته نوسانی بمانند. در این بین، چین نقطه امیدی برای 
تقاضای جهانی برای نفت مانده اســت. مقامات چینی سهمیه استفاده از نفت 
خارجی توسط پالایشگاههای خصوصی در سال میلادی آینده را به میزان بیش 
از ۲۰ درصد افزایش دادند.افزایش سهمیه واردات نفت چین که معادل حدود 
۸۲۳ هزار بشــکه در روز است عمدتا به دلیل توسعه ظرفیت پالایش از سوی 
گروه پتروشــیمی ژیجیانگ و گروه پترورشیمی شنگ هانگ بوده است. خرید 
نفت چین اخیرا افزایش پیدا کرده و معامله گران در آستانه تخصیص سهمیه 
های جدید واردات، به انبار کردن نفت در همه جا از روســیه گرفته تا آنگولا 
پرداخته اند.بر اساس گزارش بلومبرگ، جدیدترین نظرسنجی حاکی از آن است 
که تولید نفت اوپک در اکتبر ۴۷۰ هزار بشکه در روز نسبت به سپتامبر افزایش 

یافته و به ۲۴.۷۴ میلیون بشکه در روز رسیده است.

 فرمان ترامپ برای حمایت از نفت و گاز شیل
رئیس جمهور آمریکا در توییتر اعلام کرد فرمانی را برای حمایت از صنعت 
نفت و گاز شــیل امضا کرده است.دونالد ترامپ در توییتی نوشت: همین الان 
فرمانی را برای حمایت از فرکینگ و صنعت نفت و گاز امضا کردم. این به معنای 
مشاغل، هزینه پایین انرژی و تداوم استقلال انرژی آمریکایی است. جوی خواب 
آلود فرکینگ را ممنوع خواهد کرد و مشاغل انرژی آمریکایی را نابود می کند. 

بایدن چیزی نمی داند.
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کوچ ستاره ها از برزیل

دوست ندارم به هر قیمتی در یک تیم بمانم
سرمربی استقلال می گوید دوست ندارد به هر قیمتی 

در یک تیم بماند و اصولش را زیر پا بگذارد.
محمود فکــری در گفت وگو با برنامه » فوتبال برتر« 
درباره حضورش به عنوان ســرمربی استقلال اظهار کرد: 
من ســال ۸۶ همزمان با زمانی که بازی می کردم، اولین 
تجربه مربی گری ام را در لیگ برتر داشــتم و چند بازی 
به عنوان سرمربی کار کردم. بعد از آن در کنار قلعه نوعی 
به عنوان دستیار حضور داشتم. سال بعد دوباره به عنوان 
سرمربی در شیرین فراز کار کردم. مجددا با مظلومی و بعد 
با صمد مرفاوی و یک فصل هم در صبای قم حضور داشتم.

او ادامه داد: بعد در شهرداری جویبار سرمربی بودم. در 
لیگ دو کار کردم و آنجا فهمیدم می توانم سرمربیگری 
کنم. پس از آن دوباره با قلعه نویی به استقلال آمدم. سپس 
در دســته یک حضور داشتم و در تیم های مختلف لیگ 
یک کار کردم. شرایط طوری بود که خودم دوست داشتم 
در آن تیم های لیگ یکی کار کنم. من دوست ندارم به هر 

قیمتی در تیمی بمانم و اصولم را زیر پا بگذارم.
سرمربی استقلال با بیان این که مربیگری شبیه زمان 
بازیگری اســت و ابتدا باید پله پله کار کنید، گفت: این 
باعث می شود یک سری تجربیات را به دست می آورید. 
اگر مستقیم از بازیگری به مربی گری روی بیاورید اذیت 

می شوید.
او درباره جداییش اش از نســاجی بیان کرد: دوست 
داشتم به شکل قشنگ تری به استقلال بیایم. متاسفانه 
نمی دانم چه اتفاقاتی افتاد که یک خورده مسیر به سمت 
خوبش نرفت که در نهایت باعث شــد استعفا دهم و به 
استقلال بیایم. هر طورکه بخواهم ببینم مدیون تیم نساجی 
هستم چرا که خودم هم بچه جویبار هستم و در این تیم 
کار کردم. همه چیز من از نســاجی شروع شد و دوست 
داشتم خیلی زیبا تر و دوستانه تر این جدایی اتفاق بیفتد.

فکری اضافه کرد: یک راه قشــنگ هم وجود دارد که 
مذاکره اتفاق بیفتد و یک راه دیگر هم شکایت است. خود 
آقای حدادیان بسیار محترم و خیر است اما باشگاه از من 
۷ میلیارد غرامت خواســتند و این مبلغ با مبلغ قراردادم 

جور در نمی آید.
او درباره بازیکنانی که در غیابش جذب شده اند، گفت: 
مســئولان استقلال کار درســتی کردند چرا که تا مربی 
مشخص شود بازیکنان ممکن است دیگر منتظر نمانند. 
یک وقتی است می خواهید برای تیم پایین جدول بازیکن 

بگیرید میتوانید از جوانان یا بازیکنان کمتر شناخته شده 
اســتفاده کنیم اما بازیکنی که می خواهید به استقلال 
بیاورید کیفیتش باید مشخص باشد. بازیکنانی که جذب 
کردیم توانمند هستند و اگر نمی خواستم از جذب آن ها 
راضی نباشم تیم را هم قبول نمی کردم. مشکل استقلال 

بازیکنانش نیست.
سرمربی اســتقلال ادامه داد: برای موفقیت باید تمام 
مجموعه خوب عمــل کنند. باید صبوری کنیم تا موفق 
شویم. باید خادمین و خائنین را جدا کنند و ما هم تمام 

توان مان را می گذاریم.
او درباره پنجره نقل و انتقالاتی باشگاه گفت: جا دارد از 
آقای خلیل زاده و اعضای هیات مدیره تشکر کنم که واقعا 
دارند تلاش می کنند. این ۵،۶ سال جزو سخت ترین سال 
های استقلال بود و متوجه شدم اکنون تمام بدهی ها را 
پرداخت کردند. این مساله هم قشنگ نیست که گفتند 
پول شفر داده شده و باید پول پسرش هم پرداخت شود 

تا پنجره نقل و انتقالاتی باز شود.
فکری اضافه کرد: از زمانی که من آمدم فضای خیلی 
خوبی حاکم است و کسی نمی خواهد کار را به نام خودش 
تمام کند. فضای خوبی وجود دارد و همه هم دارند تلاش 
می کنند کار خودشــان را انجام دهند. همه اجزای یک 
باشگاه باید خوب کار کنند تا تیم نتیجه بگیرد و در نتیجه 

گرفتن یک تیم سلسله مراتب نقش دارند.
او درباره جذب محمد نادری بیان کرد: او اکنون یکی از 
بازیکنان خوب مان است. ما در سمت چپ کمی مشکل 

داشتیم و اگر نادری تلاش کند و آسیب نبیند می تواند 
عملکرد خوبی در تیم از خود نشان دهد. با آمدن میلیچ 
هم خیال مان راحت تر می شــود. باتوجه به این که الان 
بحث کرونا است و تماشاگرها نیست فشارها روی نادری 
کمتر است اما فشار های مجازی به هر حال زیاد است و 
از پیشکسوتان هم خواستیم که کمکش کنند و امیدوارم 
بتواند به شرایطی خوبی برسد.                                                               
ســرمربی اســتقلال درباره افزایش مبلغ قراردادهای 
بازیکنان استقلال گفت: در دنیا هم همین است. در رئال 
مادرید و بارســلونا هم همین شکل است. تیم های بالای 
جدولی که برای قهرمانی می جنگند هزینه بیشتری می 
کنند. تیمی مثل استقلال و پرسپولیس برای قهرمانی بسته 
می شود و مبالغشان بیشتر از دیگر تیم ها است.                                                                                             
او دربــاره ماجرای اختلافات بین برخی از بازیکنان با 
کادرپزشکی تیم بیان کرد: تیم استقلال پیش از این شرایط 
خیلی سختی را گذراند و در یک بازی که استقلال نتیجه 
نگرفته بود چنین اتفاقی افتاد. خودم هم از کادر پزشکی 
عذرخواهی کردم و از همه می خواهم به تیم احترام بگذارند 
تا سوء تفاهمی که بین بازیکنان و کادر پزشکی ایجاد شد 
رفع شــود. در هر صورت هنوز کادر پزشکی کوتاه نیامده 
است.فکری اضافه کرد: دکتر نوروزی هم سال ها در این 
باشگاه زحمت کشیده است و خودم هم تلاش کردم که 
بازیکنان بروند عذرخواهی کنند اما متاسفانه این موضوع 
انرژی را از ما گرفته اســت. از مدیران خواســتیم که این 
مشــکل را حل کنند. به هر صورت در این یکی دو روزه 

کادر پزشکی جدیدی به تمرین آمده اند اما ما هم دوس 
داریم این مســائل حل شود. دو طرف یک شکلی مقصر 
بودند و بازیکنان هم می خواهند عذرخواهی کنند. کادر 
پزشکی کوتاه نیامد و خواهی که از نوروزی دارم و این که 

استقلالی است و سابقه زیادی دارد.
او درباره بازیکنانش عنوان کرد: سید حسین حسینی 
می ماند. ما بازیکنان را حفظ می کنیم و آن ها را از دست 
نخواهیم داد. بحث تراکتور و رشید مظاهری هم تمام شده 
است و رای را به نفع مظاهری صادر کردند. جا دارد از هیات 
مدیره تشکر کنم که تلاش کردند که در مجموع تیم خوبی 
جمع کنیم. علی کریمی اگر در ایران می ماند استقلال را 
انتخاب می کرد. برایش دعای خیر داریم و امیدوارم سال 

های بعد اگر قسمت شد برگردد.
ســرمربی استقلال درخصوص صحبت های مبنی بر 
پرداخت قرارداد رضایتنامه این نادر توسط خود او گفت: 
قطعا اســتقلال به نادری کمک می کند اما در قرارداد او 

اینگونه بود که خودش مبلغ رضایت نامه را بدهد.
او در پاســخ به این ســوال که بازیکن دیگری جذب 
خواهید کرد یا خیر گفت: ما نمی توانیم دیگر بازیکن لیگ 
برتری جذب کنیم. البته بازیکن آزاد یا بازیکنی که ایرانی 
باشــد در اروپا می توانیم اضافه کنیم. در رابطه با محسن 
مسلمان هم این که او هنوز جزو گزینه ها نیست اما می 

توانیم روی این موضوع فکر کنیم.
فکری در خصوص شایعاتی مبنی بر اختلافات بین او و 
وریا غفوری گفت: قبل از این که به استقلال بیایم صحبت 
از رفتار بد بازیکنان می شد. می گفتند بازیکنان گستاخ 
شــدند اما چیزی که از نزدیک دیدم این نبود. بچه های 
ما خوش قلب، دوس داشتنی و منظم هستند. من از نظر 
شــخصیتی بی انضباطی را دوس ندارم و خیلی برخورد 
می کنم. چیزی از بزرگ تر های تیم هم ندیدیم. برخی 
ها حتی شخصیتتان و و قومیت هایشان را زیر سوال می 
برند. همه دوس داشتنی هستند و در مجموع خداراشکر 

مشکلی وجود ندارد.
او در پایان درباره تغییرات کادرمربیگری اش بیان کرد: 
دین محمدی نتوانست با ما ادامه دهند و از کادر ما جدا 
شد. در مقابل سعید عزیزیان و یک کمک مربی گلرها به 
ما اضافه شــد. امید دفتری هم در کادر ما حضور دارد و 
نشان داده خیلی توانمند است اما نیاز است که بیشتر او را 

بشناسیم تا از توانایی هایش استفاده کنیم.

صنعت نفت آبادان تعداد بســیار زیادی 
از ســتاره های خود را در این فصل از دست 
داده و جای آنها را بعضا با بازیکنان مســن 
پر کرده اســت.یکی از تیم هایی که در لیگ 
بیستم با شکل و شمایل بسیار دگرگون در 
میادین حاضر می شــود صنعت نفت آبادان 
است. تیمی که در لیگ نوزدهم به ۲ بخش 
تقسیم شد. بخش نخست با هدایت دراگان 
اسکوچیچ بود که این تیم را در جمع مدعیان 
کسب سهمیه آسیایی قرار داد و بخش دوم 
که به دوران حضور بهنام سراج برمی گردد، 
منتج به کســب نتایج ضعیف و قرار گرفتن 

در رده هفتم شد.
صنعت نفت پس از اینکه خیل عظیمی 
از ســتاره هایش رفتند و در میان نا امیدی 
هوادارانش که حتی بیم کنار کشــیدن این 
تیم از مســابقات را داشــتند؛ با ســیروس 
پورموسوی به توافق رســید. آنها در حالی 
در سی ام شهریور سرمربی خود را شناختند 
که این بازیکنان جدا شده بودند: عیسی آل 

کثیر، میلاد جهانی، مصطفی احمدی، محمد 
دریس، رضا جبیره، محمد قریشی، مهدی 
مومنی، عقیل کعبی، ناصر سالاری، حسین 

ساکی و مسلم مجدمی.

در ادامــه صنعتی ها برای جذب بازیکن 
جدید به ســراغ بازیکنــان باتجربه و بعضا 
قدیمــی همین تیم رفتند تــا با مبالغی نه 
چندان زیاد تیــم را برای فصل جدید مهیا 

کنند. ماحصل این خریدها بدین ترتیب بود: 
حامد فلاح زاده، حســن بیت سعید، فرزین 
گروســیان، حکیم نصاری، رضا خالقی فر، 
علی آل کثیر، علی پورمحمد، علی عبدالله 

زاده، محسن آقایی، محمد طیبی و مهدی 
زبیدی.برزیلِ ایران اردوی پیش فصل خود را 
در تهران برپا کرد. آنها در سه بازی دوستانه 
قابل توجه خود ابتدا با نتیجه یک بر صفر از 
سد مس رفسنجان گذشتند و در ادامه مقابل 
استقلال خوزستان تن به تساوی بدون گل 
دادند و در نهایت با حساب ۲ بر یک از سد 
استقلال ملاثانی گذشتند. حال آنها امیدوارند 
تا با زوج پورموســوی و امیرحسین پیروانی 
به موفقیت برسند. پورموسوی خودش هم 
انگیزه های شخصی زیادی دارد. او می خواهد 
بعد از ســقوط با پارس جنوبی جم در لیگ 
نوزدهــم، این بار با یــک تیم جنوبی دیگر 
به موفقیت برســد. او پیش از صنعت نفت 
نفت سرمربی ۲ تیم دیگر خوزستانی یعنی 
استقلال خوزستان و فولاد خوزستان هم بوده 
است.صنعت نفت پس از کوچ ستاره هایش 
حالا با تیمی به مراتب کم رمق تر از فصل قبل 
به استقبال لیگ بیستم می رود. آنها در اولین 
گام باید در تاریخ ۱۷ آبان از پیکان پذیرایی 
کنند. تیمی که دیگر عبدالله ویسی را روی 

نیمکت خود ندارد.

جمشید بیرامی   

مدیریت پرسپولیس جلوی ورود حواشی به تیم را بگیرد

کشاورزی در زمین تمرین رکوردار پرتاب چکش زنان

پیشکسوت تیم ملی و باشگاه پرسپولیس گفت: تیم فوتبال پرسپولیس 
بهترین تیم ایران اســت و برای موفقیت لازم است مدیریت باشگاه جلوی 

ورود حواشی به تیم را بگیرد.
فرشاد پیوس با اشاره به تغییرات در مدیریت باشگاه پرسپولیس و انتخاب 
جعفر ســمیعی به عنوان مدیرعامل این باشگاه اظهار داشت: امیدوارم این 
تغییرات مثبت باشــد و پرســپولیس بتواند روزهای خوبش را ادامه دهد. 
متاسفانه بعد از قهرمانی تیم در لیگ برتر و از طرفی راهیابی به فینال لیگ 
قهرمانان آسیا اتفاقاتی رخ داد که هواداران را نگران کرده بود. با این حالد 
و خوشبختانه مشکل برانکو که اصلی ترین دغدغه هواداران بود، حل شد.

وی افزود: امیدوارم مدیر جدید باشــگاه بتواند مشــکلات را حل کند. 
رســیدگی به خواسته های بازیکنان و پشــتیبانی خوب از تیم آن هم در 

فصلی که پرسپولیس باید در فینال لیگ قهرمانان به میدان برود، باید در 
اولویت مدیریت جدید باشــد. مدیریت جدید اجازه ندهد که حاشیه ای از 

بیرون آرامش تیم را بر هم بزند.
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس خاطرنشان کرد: تیم از نظر فنی در 
ســطح خوبی اســت. بازیکنان خوبی هم در تیم بزرگ پرسپولیس حضور 
دارند. تنها مشــکل در چند وقت اخیر اتفاقات بیرونی بود که امیدوارم با 
مدیریت درست باشگاه، این مشکل هم برطرف شود و دیگر اتفاقات بیرونی 
برای تیم مشکل ساز نشود. اگر آرامش پرسپولیس حفظ شود، تیم قهرمان 

آسیا می شود.
پیوس  با اشاره به حضور ابراهیم شکوری در کادر مدیریت پرسپولیس 
تصریح کرد: شکوری از خانواده پرسپولیس است. به نظر من حضور چنین 

فردی در باشگاه ضروری بود زیرا وجود فردی که برای تیم زحمت کشیده 
باشد و خواسته هواداران و بازیکنان را بداند، در کادر مدیریت باشگاه لازم 
است.وی در خصوص اینکه آیا پرسپولیس برای فصل جدید نیاز به بازیکن 
جدیدی دارد یا خیر، اظهار داشــت: به طور حتم این پرسپولیس است که 
به خیلی ها هویت داده است. پرسپولیس هیچ گاه از جدایی یک فرد متضرر 
نخواهد شــد. تیم باید تقویت شــود و این به دید کادر فنی بستی دارد اما 
هنوز هم نفرات خوبی در پرسپولیس هستند که با همین نفرات هم بهترین 
اتفاقات رقم خواهد خورد.مهاجم اسبق سرخپوشان گفت: پرسپولیس هنوز 
هم با ســایر تیم های ایران اختلاف زیــادی دارد و همچنان تیم اول ایران 
خواهد بود. امیدوارم امسال هم اتفاقات خوبی رقم بخورد و تیم بتواند هم 

در لیگ و هم آسیا قهرمان شود تا اختلافش را با سایر تیم ها حفظ کند.

رکوردار پرتاب چکش زنان ایران می گوید به خاطر اینکه زمین تمرین 
قبلی او به کشاورزی اختصاص داده شده به زمین دیگری رفته که فنس 

پرتاب ندارد.
زهرا عرب رستمی، رکورد دار پرتاب چکش زنان ایران در گفت وگو با 
ایسنا به شرایط تمرینی خود اشاره کرد و گفت: تمریناتم را شروع کرده ام 
و تمرکزم بر مسابقات جوانان جهان است که مرداد ماه سال آینده در کنیا 
برگزار می شــود.  ورودی مسابقات ۵۸ متر است که من را کسب کرده ام 
امــا در ایران هم یک مســابقه ورودی برای اردوهای تیم ملی می گذارند 

که باید در آن شرکت کنم.  
او در این مورد افزود: شرایط تمرینی من خوب است اما مثل همیشه 
امکانات خاصی ندارم؛ زمین پرتابی که قبلا آنجا تمرین می کردم الان به 
کشــاوری اختصاص داده شده و من به یکی از روستاهای ورامین رفته ام 
که از آنجا تا خانه مان ۱۵ دقیقه راه است اما فنس پرتاب ندارد. از طرف 
دیگر دســتکش و کفش پرتاب هم ندارم و بــا اینکه چکش هایم باید ۴ 
کیلوگرم باشد اما خالص نیست و وزن کمتری دارد. با این حال امیدوارم 

نتیجه خوبی بگیرم.  
رکوردار پرتاب چکش در مورد زمین تمرین خود گفت: زمین فعلی من 
برای فوتبال بوده و فقط دو دایره دارد که وسایل پرتاب را با خودم به آنجا 
برده ام. این زمین بزرگ اســت اما به دلیل نداشتن فنس پرتاب خطرناک 

اســت. زمین قبلی یه دیوار داشت که در فاصله ۶۰ متری با نقطه پرتاب 
بــود و  چون پرتاب های من با چکش ســه کیلویی بالای ۶۵ و با چکش 
چهــار کیلویی بالای ۶۰ متر بود، مدام چکش هایم به دیوار می خورد و یا 
آن طرف دیوار می افتاد اما در زمین جدید این مشکل را ندارم، تنها وسایل 
لازم تمریــن می خواهم. البته هیــات تهران فنس زمین قبلی را به محل 

تمرین جدیدم آورده اما هنوز کسی آن را نصب نکرده است.
او در مورد شرکت در مسابقات پیش رو بیان کرد: گویا اردیبهشت ماه 
مسابقات کشورهای اسلامی در ترکیه و مسابقه ای در چین برگزار می شود 
که در رده سنی بزرگسالان است. من هم به شرایط خوبی نیاز دارم چون 
رکورد نفرات برتر کشــورهای اسلامی بالای ۶۵ متر و رکورد من ۵۹ متر 
اســت. در نتیجه به شرایط تمرینی خوبی می خواهم تا به تدریج خود را 
به سطح بالاتری برســانم. امیدوارم فدراسیون در این زمینه برنامه ریزی 
کند چون ما اکنون اردو هم نداریم در حالی که کشورهای دیگر، اردوهای 

خود را با رعایت پروتکل ها بهداشتی آغاز کرده اند.
این ورزشکار خواستار برگزاری مسابقه رکوردگیری نوجوانان شد و بیان 
کرد: فقط امســال در رده سنی نوجوانان هستم و دوست دارم که رکورد 
بزنم اما فدراســیون قصد دارد اواخر ســال مسابقه برگزار کند که به سن 
من نمی خورد. گفته اند برای اعزام نوجوانان به قهرمانی آسیا رکوردگیری 
برگزار می کنیم که باید با مســئولان فدراسیون صحبت کنم، در صورت 

امکان زمان آن به گونه ای باشد که سن من هم بخورد.
عرب رستمی در پایان از باشگاه پلیمرخلیج فارس تشکر کرد و گفت: 
این باشگاه خیلی برای من و دوومیدانی کاران زحمت کشید، به گونه ای 
که یکی از انگیزه هایم برای رکوردشکنی  حمایت های این تیم بوده است. 

امیدوارم پر قدرت راه خود را ادامه دهد  و حامی ورزشکاران باشد.

  یوفا در حال تغییر شکل برگزاری یورو 2۰2۰
یوفا در نظر دارد شکل برگزاری رقابت های یورو ۲۰۲۰ را تغییر دهد و این بازی ها 

را در یک کشور برگزار کند.
به گزارش سایت دیلی میرور، رقابت های یورو ۲۰۲۰ به دلیل شیوع کرونا یک 

سال به تعویق افتاد و قرار است تابستان پیش رو برگزار شود.
پیشتر اعلام شده بود که این دوره از رقابت ها قرار است در ۱۲ کشور در سراسر 
قاره اروپا برگزار و دیدار نهایی نیز در ورزشگاه ومبلی شهر لندن برگزار شود. با این 
حال معضل جهانی ویروس کرونا باعث شده است تا یوفا به صورت جدی در حال 
بررســی برگزاری شکل این رقابت ها باشد و بر این اساس به دلیل محدودیت های 
ورودی کشورها قرار است میزبانی یورو در یک کشور برگزار شود و در واقع شکل 

برگزاری آن تغییر کند.
الکساندر چفرین رئیس یوفا با تاکید بر برگزاری این دوره از رقابت ها، گفت: ما 
مصمم هستیم تا یورو ۲۰۲۰ را برگزار کنیم چراکه باعث افزایش شور و شوق بین 
مردم و هواداران فوتبال می شود. با این حال به زودی درباره شکل برگزاری رقابت ها 

تصمیمات جدیدی خواهیم گرفت.

 ام باپه دیدار برابر لایپزیگ را از دست داد
مهاجم پاری ســن ژرمن دیدار رفت برابر لایپزیگ را در لیگ قهرمانان اروپا از 

دست داد.
به گزارش بین اســپورت، پاری ســن ژرمن در هفته سوم مرحله گروهی لیگ 

قهرمانان اروپا به مصاف لایپزیگ خواهد رفت.
تیم پاریســی قبل از این دیدار وضعیت خوبی ندارد و چند بازیکن این تیم به 

خاطر آسیب دیدگی نمی توانند به میدان روند.
پیش از این غیبت نیمار، دراکسلر، ایکاردی و وراتی در این بازی حساس قطعی بود.

کیلیان ام باپه دیگر غائب پاری سن ژرمن در این بازی خواهد بود که او هم به 
خاطر آسیب دیدگی نمی تواند در ترکیب اصلی تیمش به میدان رود.

توماس توخل پیش از این اعلام کرد که ام باپه کمی احساس درد دارد اما آسیب 
دیدگی او جدی نیست.

پاری ســن ژرمن در فصل جاری لیگ قهرمانان اروپا در دو بازی که به میدان 
رفته است یک پیروزی و یک شکست را داشته است تا بعد از منچستر یونایتد ۶ 

امتیازی در رده دوم جدول رده بندی قرار گیرد.

 بازگشت پتر چک به دروازه بانی؟
دروازه بان ۳۸ ساله ممکن است بار دیگر به میدان برود.

به گزارش سایت دالماپورتال، پتر چک دروازه بان سابق چلسی و آرسنال تاکید 
کرد در شرایط خوبی است و آماده است تا در صورت لزوم به چلسی کمک کند.

پتر چک دروازه بان ۳۸ ســاله در ژانویه ۲۰۱۹ بازنشســته شد، اما برای پست 
دروازه بان ذخیره تیم لندنی با ســران چلسی وارد مذاکره شد. در حال حاضر این 
دروازه بان اهل جمهوری چک وضعیت بازیکن بدون قرارداد را دارد و می تواند برای 
چلسی به میدان برود.پتر چک گفت: اگر من در سطح لیگ برتر مناسب نبودم، این 
یک اشــتباه حرفه ای بود. اما این نحوه کار ما نیست. من صد درصد آماده ام تا در 
صورت نیاز کمک کنم. شرایط خوبی دارم و بعد از دو ماه تمرین فهمیدم که کیفیت 
خود را حفظ کرده ام. علاوه بر این من یک سال کامل بعد از فوتبال استراحت کردم. 
این وقفه به من انرژی داد و بدنم پس از ۲۰ ســال بازی در سطح حرفه ای بهبود 

یافت. اگر شرایط مرا وادار به ورود به زمین کند، من آماده هستم.  

 ۵۰ ضربه و یک گل!
مهاجم بارســلونا یک سال اســت که تنها یک گل از طریق ضربه آزاد به ثمر 
رسانده است.به گزارش موندو دپورتیوو، رابطه لیونل مسی با گلزنی در شروع این 
فصل غیرعادی بوده است . ستاره بارسلونا در هشت بازی تنها سه بار گلزنی کرده 
است. در ویتوریا، پاچکو یک ضربه فوق العاده مهاجم آرژانتینی را مهار کرد و دو توپ 
را مدافع ها از روی خط عبور دادند. مقابل رئال مادرید تیبو کورتوا به خوبی ضربه 
کاپیتان آبی اناری ها را مهار کرد و مسی برابر ختافه یکی از ضربه هایش را به تیرک 
زد. این ضربات می توانستند به گل تبدیل شوند.آمار عجیب دیگر در رابطه با مهاجم 
بارسلونا ضربات آزادش است. او تاکنون از این طریق ۴۷ گل برای آبی اناری ها به 
ثمر رسانده است. از زمانی که مسی در دیدار برابر سلتاویگو دو گل با ضربه آزاد به 
ثمر رساند  )۹ نوامبر ۲۰۱۹، حدود یک سال پیش( این بازیکن ۵۰ ضربه زده است 
که تنها یکی از آن ها وارد دروازه حریفان شد. این اتفاق برابر اوساسونا رخ داد که در 
آن روز رئال مادرید قهرمانی اش را در لالیگا جشن گرفت. یک سال، تنها یک گل 
از ۵۰ ضربه برای بازیکنی که آمار گلزنی اش از طریق ضربه آزاد بیش از ۱۰ درصد 

است خیلی کم محسوب می شود.  
مســی در ایــن فصل ۱۰ بار تلاش کرد تا به این شــکل گلزنــی کند. او برابر 
فرنسزواروش و آلاوس بیش از همه فرصت داشت تا با ضربه آزاد دروازه حریفان را 

باز کند اما چهار بار مقابل تیم مجارستانی و سه بار در ویتوریا ناموفق بود.

 سوپرجام اسپانیا دوباره در عربستان برگزار می شود
فدراســیون فوتبال اسپانیا اعلام کرد سوپرجام مانند سال گذشته در عربستان 
برگزار خواهد شد.به گزارش آس، فدراسیون فوتبال اسپانیا برنامه سوپرجام را اعلام 
کرد که برای دومین سال پیاپی این رقابت ها در عربستان برگزار می شود. این بازی ها 
از سیزدهم تا شانزدهم ژانویه )۲۴ تا ۲۷ دی( در این کشور عربی به انجام می رسد. 
روز سیزدهم نخستین نیمه نهایی خواهد بود و ۲۴ ساعت بعد دومین نیمه نهایی 
برگزار می شــود. فینالیست ها در روز شانزدهم به مصاف هم می روند. در این دوره 
رئال مادرید و بارسلونا به عنوان قهرمان و نایب قهرمان لالیگا و اتلتیک بیلبائو و رئال 
سوسیداد به عنوان فینالیست های کوپا دل ری رقابت می کنند. سوپرجام اسپانیا در 
حالی برگزار خواهد شد که هنوز فینال کوپا دل ری به انجام نرسیده است. به همین 
خاطر تیم ها با قرعه کشــی حریفان شان را خواهند شناخت. اگر قهرمان مشخص 
شده بود باید حریف بارسلونا می شد و نایب قهرمان با رئال مادرید بازی می کرد. 

قرارداد سه ساله فدراسیون فوتبال اسپانیا با عربستان ۱۲۰ میلیون یورو است. 
نیمی از این پول بین تیم های شرکت کننده تقسیم خواهد شد. البته رقم دقیق که 
به باشگاه ها داده می شود مشخص نیست. پارسال به همین خاطر جنجال به وجود 

آمد و والنسیا نسبت به این موضوع اعتراض کرد.

 ناراحتی فلیک از وضعیت آلابا
سرمربی بایرن مونیخ از به مشکل خوردن باشگاه با آلابا برای تمدید قراردادش 
ناراحت است.به گزارش کیکر، داوید آلابا تا تابستان ۲۰۲۱ با بایرن مونیخ قرارداد 
دارد.این بازیکن اتریشی درخواست ۵ ساله باشگاه برای تمدید قراردادش را رد کرد 
و همین باعث شد تا باشگاه بایرن هم رسما اعلام کند که دیگر هیچ پیشنهادی برای 
ماندن این بازیکن به او نخواهد داد.این وضعیت آلابا و باشگاه بایرن باعث ناراحتی 
و نگرانی هانس فلیک شده است.سرمربی بایرن مونیخ گفت: با صداقت بگویم که 
از این وضعیت راضی نیستم. ما دو بازی بسیار حساس برابر سالزبورگ و دورتموند 
در پیش رو داریم و دوســت ندارم که وضعیت این گونه باشد. ما یک هفته سخت 
پیش رو داریم و چنین وضعیتی خوب نیست.او ادامه داد: من دوست دارم که آلابا 
در تیم بماند. او بازیکن بسیار خوبی است و شخصیت خوبی هم دارد. حضور آلابا 
چه در داخل زمین و چه در بیرون آن برای ما اهمیت دارد. من اطمینان دارم که او 
می تواند چند سال دیگر برای بایرن به میدان رود.هم بارسلونا و هم رئال مادرید به 
جذب آلابا علاقه دارند و به احتمال خیلی زیاد او در صورت جدایی از بایرن راهی 
لالیگا خواهد شد.بایرن مونیخ نیکولاس سوله را هم به خاطر ابتلا به کرونا در دیدار 

برابر سالزبورگ در اختیار نخواهد داشت.
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اصفهان -محسن راعی - نمایندۀ مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی 
گفت: متأســفانه با مسئلۀ خام فروشــی در فولاد مواجهیم که قرار است با 
پروژه ای تحت عنوان »نورد گرم« از خام فروشی جلوگیری شود. این پروژه 

همچنین می تواند در توسعۀ صنایع فولادی مؤثر باشد.
امیرحسین بانکی پورفرد، نمایندۀ مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی 
دربــارۀ نقش و تأثیرگذاری فولاد مبارکۀ اصفهان در خودکفایی کشــور در 
صنعت فولاد گفت: صنعت فولاد یکی از صنایع اصلی کشور محسوب می شود 

و نقش مهمی در توسعه و پیشرفت کشور ایفا می کند.
وی افزود: یکی از مجموعه های مهم و بزرگ فولادی کشور، همین فولاد 
مبارکۀ اصفهان است. سال ۸۰ بود که رهبر معظم انقلاب اسلامی در سفرشان 

بــه اصفهان، از مجموعۀ فولاد مبارکه بازدید کردند. این شــرکت مجموعه 
بزرگی است که در سطح ملی از اثرگذاری بسیار زیادی برخوردار است.

نماینــدۀ مردم اصفـهان در مجـلس شـورای اسـلامی تأکیـد کـرد: فولاد 
مبارکه از صنایع بزرگ و مهم در بخش صنعت فولاد محســوب می شــود، 
اما در این ســال ها با حواشــی بسیاری همراه بوده و اگر این حواشی وجود 
نداشت، قطعا عملکرد و کارکرد این واحد صنعتی بهتر از امروز و گردش مالی 
آن چندین برابر فعلی  بود. بااین حال این شــرکت خدمات ملی و منطقه ای 
بسیاری داشته که درخور تحسین است.به گفتۀ او، فولاد مبارکه از محصولات 
بسیار متنوعی برخوردار است و در حوزۀ فولاد جایگاه برجسته ای دارد. این 
شرکت همچنین در بحث خودکفایی تولید فولاد بسیار تأثیرگذار بوده است.

اصفهان - بهمن راعی - مهــرداد جنتیان معاون فروش و خدمات 
مشــترکین شــرکت توزیع برق اصفهــان گفت :۲۸ خدمــت در حوزه 
خدمات مشــترکین و ۱۲ خدمت در حوزه بهــره برداری که در کل ۴۰ 
 نوع خدمت می باشــد  در اپلیکیشــن »برق من« توســط شرکت توانیر

 راه اندازی شده است .
وی در ادامه گفت :شرکت توزیع برق اصفهان از سالهای گذشته درحوزه 
غیر حضوری نمودن  خدمات اقدامات خوبی را انجام داده است  از جمله 
راه اندازی سامانه سمیع ۳۸۱۲۱ که امکانات زیادی را برای مشترکین و 
متقاضیان فراهم نموده که این خدمات موجب شد در زمان انتشار ویروس 
کرونــا اهمیت تحقق دولت الکترونیک و ارائه خدمات غیر حضوری بیش 
از پیش نمایان شــود  و مشترکین و متقاضیان به راحتی خدمات خود را 

تنها با یک تلفن دریافت نمایند. 
وی خاطر نشــان کرد : اما وجود درگاه های متفاوت خدمت رسانی به 
طور قطع شرایط مناسبتری را برای ارائه خدمت ایجاد می کند و در همین 
راســتا مشــترکین برق با نصب اپلیکیشن »برق من « می توانند  سوابق 
صورت حساب ،ثبت قرائت توسط مشترک )خود اظهاری (،خدمات فروش 
و پس از فروش ،ثبت خاموشی ،اعلام مشکل روشنایی معابر ،اطلاعات برق 
امید و مدیریت مصرف و ......را مشــاهده و در هر زمنیه ای بدون حضور 
در مراکز خدماتی و پیشخوان های دولت، خدمات را به ساده ترین روش 

ممکن دریافت  نمایند .
وی تصریح کرد : ارائه کلیه خدمات فروش و پس از فروش برق در این 

نرم افزار راه را برای مشترکین هموار نموده است و به عبارتی تمام خدمات 
به صورت کامل و تمام در اختیار کاربر قرار می گیرد. 

این مقام مسئول افزود  : در اپلیکشن« برق من »نه تنها کلیه خدمات 
مشــترکین ارائه شــده  بلکه موقعیت مصرف کنندگان برق در سه سطح 
تعریف شــده کم مصرفها ،)قبض صفر ( خوش مصرف ها و پر مصرف ها 
مشــاهده و با برنامه ریزی و بکار گیری روشــها و توصیه ها ی مدیریت 
مصرف بهینه برق  طرح های تشویقی صنعت برق نیز فراهم شده است . 
وی تاکید کرد :در این اپلیکیشــن مشــترک برق می تواند  اطلاعات 
اشــتراک خود را وارد کند ،قبض خود را ببیند و پرداخت کند و ســوابق 
آن را بــرای خود نگه دارد و مســیر کم مصرفی را طــی کند چرا که با 
مشــاهده ســوابق خود می تواند میــزان مصرف خــود را مدیریت  و از 
 خــوش مصرفــی به کم مصرفی و حتی از پــر مصرفی به خوش مصرفی

 برســد و بــه عبارتی راههای کاهش مصرف نیــز در این طرح به خوبی 
مشخص شده است .

وی عنوان کرد : همه اطلاعات برق امید از جمله استعلام ،میزان فاصله 
با برق امید و راهکارهای کاهش مصرف برق با اپلکیشن« برق من« قابل 

دسترس می باشد. 
وی ابراز داشــت  :مشترکین می توانند این نرم افزار کاربردی موبایل 
را از بازارهای دیجیتال نرم افزاری دریافت و بر روی گوشــی تلفن همراه 
خود نصب نمایند ،همچنین لینک دانلود این نرم افزار در ســایت شرکت 
توزیع برق اصفهان و شرکت توانیر و سایت برق امید نیز موجود می باشد 
جنتیان تاکید کرد : با نصب اپلیکیشــن »برق من »یک شرکت توزیع 

برق را به طور کامل بر روی گوشی همراه خود داریم. 

هم زمــان با انجــام تعمیرات برنامه ریزی شــدۀ واحد 
گندله سازی که با انجام بیش از ۲۶ هزار نفرساعت فعالیــت 
تعمیـــراتی انجام شد، مهندس حمیــدرضا عظیمیــان، 
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه، به همراه جمعی از معاونان 
و مدیران این شرکت، با حضور در ناحیۀ گندله سازی، از 

نزدیک به کارکنان این ناحیه خدا قوت گفت.
مدیرعامــل فولاد مبارکه ایمنی بــالا و رعایت کامل 
شیوه نامه های بهداشتی مربوط به بیماری کرونا حین این 
عملیات بزرگ را از مهم ترین دستاوردهای این کار دانست و 
گفت: آماده شدن خط تولید و اینکه همۀ کارکنان حاضر در 
شات دان با سلامتی کامل از عهدۀ این کار برآمدند، شایستۀ 
قدردانی است. از این رو، از دقت نظر و توجه همۀ همکاران 

در این تعمیرات تشکر می کنم.
وی در همین خصوص تصریح کرد: همان گونه که بارها 
تأکید داشته ایم برای مدیریت فولاد مبارکه، اهمیت حفظ 
ســلامتی کارکنان بیش از اجرای  امور    است. بر همین 
اساس با تقسیم بندی فعالیت های تعمیراتی و کاهش زمان 
اجرا  از ۳۵ هزار به ۲۵ هزار نفر ساعت، این نتایج ارزشمند 

به دست آمد.
مهندس عظیمیان خاطرنشــان کرد: نکتۀ مهم دیگر 
این اســت کــه تا وقتــی در فولاد مبارکــه تعمیرات از 
پیش تعیین شــده انجام می شود، یعنی بخش مهندسی 
و بهره بــرداری کارخانه به درســتی وظایف خود را انجام 
می دهد؛ اما اینکه گاهی تعمیرات پیش بینی نشده پیش 
می آید نشان می دهد در بخشی از کار نواقصی وجود دارد. 
به عبارت دیگر، تعمیرات از پیش تعیین شدۀ سالانه، فصلی 

یا هفتگی نشان دهندۀ قدرت مدیریت بهره برداری است.
در پی انجام این عملیات بزرگ، پای صحبت جمعی از 
دست اندرکاران این پروژۀ تعمیراتی نشستیم که ماحصل 

آن را در ادامه می خوانید.
رضا اسماعیل پور، رئیس واحد گندله سازی:

با حمایت مدیرعامل، معاونین مربوطه، مدیریت های 
نواحی آهن ســازی، تعمیرات مرکزی و مجموعۀ خدمات 
فنی و پشــتیبانی، تعمیرات برنامه ریــزی پنج روزۀ واحد 
گندله سازی با آماده سازی و هماهنگی منسجم از ساعت ۲۰ 

روز ۹۹/۷/۲۹ شروع و در ساعت ۳:۵۰ بامداد روز ۹۹/۸/۴ با 
انجام بیش از ۲۶ هزار نفر ساعت فعالیت تعمیراتی، به طور 

منظم، باکیفیت و بدون بروز حادثه  انجام شد.
حمیدرضا جمالــی، رئیس دفتر فنی تعمیرات ناحیۀ 

آهن سازی:
فعالیت تعمیراتی دوره ای در واحد گندله ســازی برای 
حفظ آماده به کاری تجهیزات و به حداقل رساندن توقفات 
اضطراری انجام می شود. این فعالیت تعمیراتی با نفرساعت 
ذکرشــده در مدت زمان محدود با آماده ســازی دقیق و 
مناسب، تدوین و به روزرسانی دستورالعمل های تعمیرات، 
تأمین به موقع قطعات یدکی و مصرفی باکیفیت و مهارت 
کارکنان اجرایی و نظارت مناســب انجام شد. در مراحل 
آماده سازی و اجرای فعالیت ها هماهنگی بسیار خوبی بین 
مسئولان و ناظران تعمیرات واحد گندله سازی و تعمیرات 
مرکزی وجود داشت و جلسات مربوطه به منظور جلوگیری 
از انتشار بیماری کرونا با حداقل نفرات و در بیشتر موارد 

به صورت غیرحضوری برگزار شد.
حمیدرضا بذار، رئیس تعمیــرات مکانیک تعمیرات 

مرکزی:
توقفات برنامه ریزی شده تعمیراتی واحد گندله سازی از 
لحاظ حجم نیروی انسانی، قطعات، مکانیسم و ابزارآلات 
و مدت زمان محدود، منحصربه فرد و نیازمند انســجام و 

برنامه ریزی و سازمان دهی خاص خود است. قبل از انجام 
این تعمیرات دوره ای برای اطمینان از جلوگیری از شیوع 
بیماری کرونا از کارکنان محترم نظارت تعمیرات مرکزی 
و پیمانکاران زحمتکش درگیر، تســت PCR گرفته شد و 
از حضــور نفرات آلوده به ویــروس کووید ۱۹ در توقف، 
جلوگیری شد. با حمایت و کمک کارشناسان محترم ایمنی 
بر رعایت پروتکل های بهداشتی نظارت شد و فعالیت های 
مربوط به توقف، با کیفیت و ایمنی مطلوب، آماده سازی، 

برنامه ریزی، سازمان دهی و اجرا گردید.
خشایار پاسیار، رئیس تولید واحد گندله سازی:

توقف پنج روزۀ واحد گندله سازی با همدلی و هماهنگی 
تیم تولید واحد گندله ســازی، اعتمــاد و اتکا به دانش و 
تخصص آنان و اجرای دستورالعمل های کاری اصلاح شده، 
مطابق برنامــۀ توقف و راه اندازی به صــورت ایمن انجام 

پذیرفت.
تیــم تولید واحد گندله ســازی با برگزاری جلســات 
تخصصی و برنامه ریزی و همکاری با تیم نظافت صنعتی و 
آماده سازی مطابق برنامه توانست کلیۀ فعالیت های تولید 
و نظافــت صنعتی را با نظم و انضباط و به صورت ایمن به 
انجام رســاند و خط تولیــد را طبق برنامه در اختیار تیم 

تعمیرات قرار دهد.
محمد خدابنده، رئیس تعمیرات واحد گندله سازی:

انجام فعالیت های تعمیراتــی پیش بینانه در توقفات 
برنامه ریزی قبلی امکان به حداقل رســاندن نفرســاعت 
این توقف را با توجه به شیوع بیماری کرونا تا حد ممکن 
فراهم ســاخت، به صورتی که حجم نفرساعت این توقف 
برنامه ریزی ۳۰ درصد و به میزان ۱۰ هزار نفرســاعت از 
توقفات برنامه ریزی مشابه کمتر بود. با برنامه ریزی منسجم 
و آماده سازی مناسب، فعالیت ها در تعمیرات محلی مکانیک، 
برق، ابزار دقیق و اتوماسیون واحد گندله سازی با همدلی و 
همکاری پرسنل تعمیرات و پیمانکار مقیم واحد با موفقیت 
انجــام پذیرفت. همین طور بــا برنامه ریزی ها و برگزاری 
جلسات آماده سازی بخشی از فعالیت های پروژه های توسعه 
در واحد گندله سازی که نیاز به توقف خطوط داشت اجرا 
گردید. هماهنگی های مناســب در بخش های تعمیرات 
محلی و تعمیرات مرکزی و دفاتر فنی تعمیرات و ســایر 
بخش های پشتیبانی در اجرای تعمیرات از نقاط قوت این 
شات دان بود. بر خود لازم می دانم که از زحمات همکاران 
در بخش تعمیرات محلی واحد اعم از مکانیک، برق و ابزار 
دقیق و اتوماسیون و شرکت پیمانکار تعمیرات مقیم واحد 
گندله سازی و دفتر فنی تعمیرات ناحیه آهن سازی صمیمانه 

تشکر و قدردانی نمایم.
کامبیز طیبی، سرپرســت تعمیــرات مکانیک واحد 

گندله سازی:
با آماده ســازی و نظارت مؤثر بر اجرای فعالیت ها و با 
اولویت ایمنی، تعمیرات به این شرح انجام شد: تعمیرات 
اساســی آســیاب ها، ترمیم چرخ دندۀ درایو آسیاب خط 
۲، تعمیرات اساســی میکسرها، تعمیرات بخش دیسک، 
تعمیرات و تنظیمات ســرند غلتکی ورودی کورۀ پخت، 
 ،۰۸V۰۲ تعمیرات فن های پروسس و تعویض ایمپلر فن
تعمیرات مکانیســم آب بنــدی کورۀ پخــت، تعمیرات 
لاورینگ و درایو کورۀ پخت و فیدرها و شوت ها، تعمیرات 
غبارگیرهای کورۀ پخت، تعمیرات ســیالات و پمپ های 
مربوطه.رضا اســماعیل پور، رئیس واحد گندله سازی، در 
خاتمه از همکاری و تلاش مجریان این عملیات تعمیراتی 
در بخش های مختلف و ســایر واحدهای مشارکت کننده 

تشکر و قدردانی کرد.

استاندار خوزستان گفت: برخی پروژه های در دست 
اقدام شهرداری درنهایت منجر به تقسیم و توازن خدمات 
شهری در جهت عدالت محوری و توسعه متعادل مناطق 
مختلف در شــهر می شــود و اجرای ایــن پروژه های 

زیرساختی توسط شهرداری قابل تقدیر است.
غلامرضا شریعتی استاندار خوزستان به همراه موسی 
شاعری شهردار اهواز از روند اجرای پروژه های عمرانی 
بازدیــد و از نزدیک در جریان آخرین وضعیت طرح ها 

قرار گرفتند.
اســتاندار خوزستان در حاشــیه این بازدید گفت: 
شــهرداری اهواز پروژه های زیرساختی کلان و بسیار 
خوبی در حوزه های حمل و نقل، کاهش بار ترافیکی و 

تسهیل عبور و مرور در دست اجرا دارد.
شریعتی با بیان اینکه در پروژه های شهری اهواز به 
مبحث آینده نگری توجه شده است عنوان کرد: در حال 
حاضر اقداماتی در جهت رفع عقب ماندگی های ســال 
های گذشته از جمله اجرای تقاطع های غیرهمسطح و 
برخی پروژه هایی که باعث کاهش بار ترافیکی و تسهیل 
عبور و مرور شهر اهواز می شود در دستور کار است که 
این ها درنهایت منجر به تقسیم و توازن خدمات شهری 

در جهت عدالت محوری و توسعه متعادل مناطق مختلف 
در شهر می شود.

استاندار خوزستان اظهار کرد: دلیل فاصله زمانی و 
تعلل در اتمام برخی پروژه ها به عدم همکاری دستگاه 
های مختلف مربوط می شــود که ایــن موضوع لزوم 
همکاری ارگان های مختلف با شــهرداری اهواز را می 

رساند. شهرداری نیز به عنوان کارفرما پیمانکاران را به 
سرعت بخشی در اجرای پروژه ها موظف کند.

شریعتی افزود: برخی ارگان ها در مسیر اجرای برخی 
پروژه های شــهری، تاسیسات و... دارند که پس از این 
بازدید جلسه ای با حضور آن ارگان ها برگزار می شود 
و تــلاش می کنیم هماهنگی لازم در جهت رفع موانع 

صورت گیرد تا شــهروندان بتوانند بزودی از این پروژه 
ها بهرمند شوند.

اســتاندار خوزســتان در پایان از شهردار و شورای 
شــهر و مجموعه مدیریت شهری اهواز بابت آغاز طرح 
های مهم و زیرســاختی در شهر تشکر کرد و بار دیگر 
دستگاه های مختلف را موظف کرد که با شهرداری اهواز 
همکاری و همیاری شایســته ای داشته باشند که این 
پروژه ها با سرعت بیشتری به سرانجام برسد و شهروندان 
بتوانند اهواز توسعه یافته و پیشرفته تری داشته باشند.

در ایــن بازدیــد ، مدیران معاونت فنــی و عمرانی 
شــهرداری نیز با ارائه گزارشی از روند اجرای پروژه ها 
وبرخی نارسائیها ، حل مشکلات موجود را مورد اشاره 
قرار داده و به تشــریح عملکرد عمرانی و پروژه های در 

دست اجرا پرداختند.
گفتنی اســت امروز در بازدیدی ۴ ساعته استاندار 
خوزستان به همراه شهردار اهواز از مسیر کمربندی پل 
ششــم، مسیر ارتباطی پل ولایت، تقاطع غیر همسطح 
جانباز )زردشت( ، زیرگذر ۱۸ متری چهارم کیان آباد، 
بلوار ۴۴ متری کیانشــهر و تقاطع غیر همسطح میدان 

دانشگاه دیدن کردند.

نمایندۀ مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد:
گام بلند فولاد مبارکه در جلوگیری از خام فروشی

معاون فروش و خدمات مشترکین شرکت توزیع برق اصفهان :
افتتاح 4۰ نوع خدمت با اپلیکیشن »برق من «

استاندار خوزستان در بازدید از پروژه های شهری:

آغاز طرح های مهم و زیر ساختی توسط شهرداری اهواز قابل تقدیر است

 خداقوت مدیرعامل فولاد مبارکه به مجریان تعمیرات 
برنامه ریزی شدۀ سالانۀ واحد گندله سازی

  از سیاست های اجرایی پدافند غیر عامل فرهنگی کشور در استان 
گلستان رونمایی شد

رزمایش آماده بکاری مولدهای تامین برق اضطراری در استان گلستان برگزار شد.
مومنی :گلســتان -   به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان 
گلستان همزمان با هفته پدافند غیر عامل ، رزمایش کنترل آماده بکاری مولدهای 
تامین برق اضطراری در سطح  استان با حضور مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق 
گلستان ،مدیران مدیریت بحران و پدافند غیر عامل استانداری ، معاونین و مدیران 
ستادی شرکت توزیع نیروی برق استان برگزار شد.طی این رزمایش که بصورت سراسری 
در کل کشور برگزار شد، برق برخی از مراکز حساس استان بدون اطلاع قبلی توسط 
اکیپ های عملیاتی شرکت توزیع برق قطع وبلافاصله مولدهای تامین برق اضطراری 

)دیزل ژنراتورها( وارد مدار گردید و مورد ارزیابی قرار گرفت.
مهندس علی اکبرنصیری مدیرعامل این شرکت با اشاره به ارزیابی مطلوب این 
رزمایش گفت : در زمینه ارتقاءتاب آوری و پایداری زیر ســاخت های برق رسانی در 
شرایط خاص و امنیت سایبری نیز اقدامات بسیار خوبی انجام شده است.   گفتنی 
است این رزمایش تمرینی برای رویارویی با حوادث واقعی و افزایش میزان تاب آوری 

مراکز حیاتی و حساس استان می باشد.
 

 با اشاره به آماده سازی 9۵۰ تخت«کرونایی«
معاون دانشــگاه علوم پزشکی کرمانشاه: هرچه تخت اضافه می کنیم یک روزه 

پُر می شود
 معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه از آماده سازی ۹۵۰ تخت بستری 
برای بیماران کرونایی در اســتان خبر داد و افزود: همپای افزایش بیماران در حال 

اضافه کردن تخت های بیمارستانی هستیم.
دکتر بهمن روشنی ، با اشاره به آماده سازی ۹۵۰ تخت ویژه بیماران کرونایی در 
استان، گفت: این تعداد تخت در حالی است که تعداد بستری های کرونا در استان 
به بیش از ۹۲۰ نفر رســیده و همپــای افزایش بیماران در حال افزایش تخت های 

بیمارستانی هستیم.
وی با اشاره به سیرصعودی بیماران بستری، گفت: متاسفانه تعداد بستری ها روز 
به روز در حال افزایش است و در حال حاضر به مرز روزانه ۲۰۰ مورد بستری نزدیک 

می شویم و این افزایش بیماران جای نگرانی دارد.
روشنی تصریح کرد: پیش بینی ما برای زمستان پیش رو آماده سازی ۱۴۰۰ تخت 
بیمارستانی است و اگر قرار باشد تعداد بیماران با شتاب بسیار افزایش یابد، قطعا 

امر درمان دچار اختلال خواهد شد.
وی افزود: سیســتم درمان استان هرچقدر هم تخت اضافه کند، بلاخره امکانات 
محدود بوده و حد مشخصی دارد و اگر تعداد بیماران از ظرفیت موجود پیشی بگیرد 

خدمات رسانی به بیماران دچار اختلال خواهد شد.
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه خاطرنشان کرد: تنها ظرف هفته 
گذشته 112 تخت بیمارستانی شامل ۶۶ تخت در بیمارستان امام خمینی)ره(، 20 
تخت در بیمارستان امام رضا)ع(، هفت تخت در بیمارستان گلستان و 18 تخت در 
بیمارســتان نسیم آماده کردیم که ظرف یک روز پُر شد و عملا هرچه تخت آماده 

می کنیم ظرف یک روز پُر می شود.
وی همچنین با اشاره به کمبود تخت های ICU در استان، گفت: در حال حاضر 
بیش از 110 تخت ICU ویژه بیماران کرونایی داریم که بطور مستمر در طول روز پُر 
شده و هم اکنون در حال آماده سازی 12 تخت دیگر در بیمارستان فارابی هستیم، 

اما متاسفانه تعداد بیماران نیازمند ICU با شتاب بسیاری در حال افزایش است.
معاون درمان دانشــگاه علوم پزشــکی کرمانشاه با اشــاره به نیاز بالای بیماران 
کرونایی به اکسیژن هم گفت: در حال حاضر یک دستگاه اکسیژن ساز ۶۰۰ لیتری 
برای بیمارســتان امام رضا )ع( خریداری شده که بزودی نصب می شود. همچنین 
یک دستگاه اکسیژن ســاز ۶۰۰ لیتری دیگر برای بیمارستان اسلام آبادغرب، یک 
دستگاه ۳۰۰ لیتری برای بیمارستان سرپل ذهاب و یک دستگاه ۳۰۰ لیتری دیگر 
برای بیمارســتان پاوه تهیه شده که در حال تحویل به این بیمارستان هاست.وی 
افزود: برای بیمارستان کنگاور هم در حال خریداری یک دستگاه اکسیژن ساز ۶۰۰ 
لیتری هستیم که به زودی به این بیمارستان تحویل می شود.روشنی تصریح کرد: 
برای جبران کمبود دستگاه اکسیژن ساز در سایر شهرستان ها هم ۲۰۰ کپسول ۴۰ 
لیتری و ۵۰ لیتری اکسیژن خریداری شده که به تناسب نیاز میان بیمارستان های 
استان توزیع می شود.وی یادآور شد: همچنین سه مخزن اکسیژن شامل دو مخزن 
۲۵ تنی و یک مخزن ۱۰ تنی هم خریداری شده که این مخازن اکسیژن را ذخیره 

کرده و به وقت نیاز می توان از آن استفاده کرد.
روشنی تاکید کرد: هرچقدر هم که امکانات اضافه شود، بلاخره یک حد نهایتی 
برای آن وجود دارد و مردم باید برای حفظ جان و ســلامت خودشــان هم که شده 

نسبت به رعایت پروتکل های بهداشتی اقدام کنند.
وی افزود: کادر درمان به شــدت خسته است و بسیاری از آنها مبتلا شده اند و 
مجبورند حداقل دو تا ســه هفته در قرنطینه بمانند و این کمبود نیرو و افزایش 
خســتگی کادر درمان بعدها با افزایش بیماران ایجاد مشــکل خواهد کرد.روشنی 
تصریح کرد: از هیچ تلاشی برای کمک رسانی و درمان بیماران دریغ نمی کنیم، اما 
مردم باید بدانند با افزایش چشمگیر مبتلایان و بستری ها قطعا نمی توان خدمات 
رسانی مطلوبی داشت، بنابراین باید پروتکل ها را رعایت کرده و از ابتلا به این بیماری 

پیشگیری کنند.
وی افزود: کرونا در موج اخیر هم قدرت سرایت بیشتری دارد و هم شدت علائم 
آن افزایش یافته و مردم باید بیش از پیش رعایت پروتکل های بهداشتی را داشته 
باشند. روشنی تصریح کرد: در حال حاضر هر بیمار کرونایی حداقل پنج تا هفت 
روز دربیمارستان بســتری است و طول مدت بستری در بخش های ICU به مراتب 
طولانی تر است و اگر این روند ادامه داشته باشد کمبود امکانات ایجاد مشکل خواهد 
کرد.معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه با بیان اینکه مردم همه باید همکاری 
کنند تا از این مقطع حســاس عبور کنیم، گفت: اگر سیر بیماران کاهش یابد و 
بیماران به تدریج در مراکز درمانی بستری شوند، قطعا روند درمان با سهولت بیشتری 
انجام خواهد شد.وی تاکید کرد: تنها راه مقابله با این بیماری پیشگیری است که 
با استفاده از ماسک و رعایت فاصله اجتماعی امکان پذیر است، همچنین افراد باید 
شست و شوی مکرر دست ها را داشته و حتی الامکان از ترددهای غیرضروری به ویژه 

محیط های شلوغ و عمومی خودداری کنند.

 7۶۱ کیلومتر از راه های کرمانشاه لکه گیری و آسفالت شد 
 مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای کرمانشاه اعلام کرد که از ابتدای سال 
جاری تاکنون ۷۶۱ کیلومتر از راه های اصلی و فرعی اســتان لکه گیری و آســفالت 
شد.فریبرز کرمی گفت: این میزان لکه گیری در قالب، روکش آسفالت، تنظیم لایه 
نهایی و فوگســیل )پوشش حفاظتی آسفالت( به صورت پیمانی و امانی در سطح 

راه های استان کرمانشاه انجام شده است.
وی افزود: برای انجام این میزان لکه گیری آسفالت شانه، آسفالت رگلاژی و آسفالت 

لایه نهایی ۱۰۳ هزار  و ۷۴۳تن آسفالت مصرف شد.
مدیــرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای کرمانشــاه، همچنین از اجرای ۱۰۷ 
کیلومتر اجرای فوگسیل در سطح راه های استان خبر داد و اظهارداشت: ۱۲کیلومتر 
از راه های روستایی استان در قالب طرح ملی ابرار، روکش آسفالت شده است.کرمی 
تصریح کرد: روکش آسفالت رگلاژی پیمانی۲۶کیلومتر، لکه گیری آسفالت پیمانی 
۳۶ کیلومتر، چاله پرکنی، لکه گیری و روکش آسفالت رگلاژی موضعی به صورت امانی 
۵۳۹ کیلومتر و کل تناژ آسفالت مصرفی )امانی و پیمانی( ۱۰۳ هزار و ۷۴۳ تن می 
باشد.وی خاطرنشان کرد: افزایش قابل توجه هزینه ها، مانع قابل توجهی برای اجرای 
روکش آسفالت در سراسر استان کرمانشاه شده است، اما با وجود محدودیت ها، تلاش 
برای ارتقا کیفیت محورهای مواصلاتی استان ادامه دارد.استان کرمانشاه در مجموع 

هشت هزار و ۱۰۰ کیلومتر راه اصلی، فرعی و روستایی دارد.



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پلاک 7  
 | کد پستی ۱۵۶۶7-۶۵3۵۱
 |  تلفن و  نمابر : ۶2۸۰۱ -    ۰2۱

   | سازمان آگهي ها: ۸۸327299
 | چاپ :نگار نقش 

فناوریفناوری

وز
ث ر

دی
ح

وز
ث ر

دی
  ح

ور
کات

اری
ک

ور
کات

اری
  ک

 بورس های جهانی صعودی شدند
بیشــتر شاخص های بورسی جهان ســبزپوش شدند.به گزارش بلومبرگ، 
آمارهای بیکاری از بزرگ ترین اقتصادهای جهان کماکان نگران کننده است: تا 
پایان ماه سپتامبر متوسط نرخ بیکاری در بزرگ ترین اقتصاد اروپا به ۴.۵ درصد 
رسید که در مقایسه با ماه قبل ۰.۱ درصد افزایش یافته است تا بدین ترتیب 

بالاترین نرخ بیکاری آلمان از دسامبر ۲۰۱۵ تاکنون به ثبت برسد.
طی این مدت شــمار افراد بیکار آلمانی با ۰.۵ درصد افزایش نسبت به ماه 
قبل یک دو میلیون و هزار نفر رسیده و جمعیت شاغلان نیز در آلمان در ماه 
سپتامبر با ۰.۱ درصد کاهش نسبت به ماه قبل به ۴۲ میلیون و ۱۴  هزار نفر 
رسیده است. در مقایسه با مدت مشابه سال قبل، شمار بیکاران آلمانی ۱.۴ درصد 

بیشتر و شمار افراد شاغل ۱.۵ درصد کمتر شده است.
برای ششمین بار در طول سال جاری نرخ بیکاری در سومین اقتصاد بزرگ 
جهان افزایشــی شده است؛ به گونه ای که طبق اعلام وزارت ارتباطات و امور 
داخلی، نرخ بیکاری در ژاپن تا پایان ماه سپتامبر بدون تغییر نسبت به ماه قبل 
به ســه درصد رسیده است. با در نظر گرفتن فاکتورهای فصلی شمار بیکاران 
ژاپنی در حال حاضر حدود دو میلیون و چهار هزار نفر برآورد می شود که ۱۰۷ 
هزار نفر بیشتر از شمار بیکاران ثبت شده در مدت مشابه سال ۲۰۱۹ بوده است.

پــس از چهار کاهش متوالی میزان درآمدهای دولت آمریکا افزایش پیدا کرده 
است که این مساله می تواند باعث افزایش توان دولت در حوزه مخارج و تقویت 
رشد اقتصادی در ماه های پایانی سال شود. با این حال انتظار می رود اقتصاد 
آمریکا امسال رشد منفی را تجربه کند و بدترین عملکرد خود را طی یک دهه 
اخیر تحت تاثیر شیوع ویروس کرونا به ثبت برساند. طبق اعلام سایت رسمی 
اعلام بدهی آمریکا، میزان درآمدهای مالیاتی دولت این کشور تا پایان ماه اکتبر 
به ســه تریلیون و ۴۱۸ میلیارد و ۵۴۴ میلیون دلار رسیده است. حجم تولید 
ناخالص داخلی آمریکا در بازه ۱۲ ماهه منتهی به اکتبر به ۱۹ تریلیون و ۷۸۰ 
میلیارد و ۲۷۰ میلیون دلار رسیده که بدین ترتیب، آمریکا جایگاه خود را به 

عنوان بزرگ ترین اقتصاد جهان حفظ کرده است.
با نزدیک شدن به موعد انتخابات ریاست جمهوری آمریکا، معامله گران منتظر 
مشخص شدن پیروز این رقابت نفس گیر هستند. در حال حاضر جو بایدن- نامزد 
حزب دموکرات در اکثر نظرسنجی ها با اختلافی بین پنج تا هشت درصد از دونالد 
ترامپ- رئیس جمهور فعلی آمریکا پیش است اما با توجه به تعداد بالای ایالت 
هایی که اختلاف رای بین دو طرف بسیار ناچیز است، پیش بینی برنده نهایی 
دشوار شده است.اصلی ترین حوزه رقابتی در حال حاضر روی سه ایالت تگزاس، 
پنسیلوانیا و فلوریدا متمرکز شده و خود جو بایدن نیز گفته است اگر موفق به 
فتح فلوریدا شود، انتخابش به عنوان رئیس جمهور تقریبا قطعی خواهد شد. با 
این حال در روزهای اخیر گزارشاتی از آتش گرفتن آرای دست کم دو صندوق 
رای و گزارشاتی از خرید رای منتشر شده که در صورت اثبات می تواند نتیجه 
نهایی را به اما و اگر بکشاند.فعالیت های تجاری و اقتصادی در سراسر دنیا تحت 
تاثیر کرونا قرار گرفته اند تا جایی که گزارش دفتر توسعه و تجارت سازمان ملل 
از کاهش ۴۹ درصدی حجم سرمایه گذاری خارجی در اروپا و آمریکا طی شش 
ماه نخســت امسال خبر داده است. بیشترین کاهش در جذب سرمایه گذاری 
خارجی مربوط به کشــورهای در حال توسعه بوده که طی بازه زمانی فوق در 
مقایسه با مدت مشابه سال قبل حجم این سرمایه گذاری ها ۷۵ درصد ریزش 
کرده است.همزمان با افزایش سرما نگرانی ها از قدرتمندتر شدن کرونا شدت 
گرفته است و رشد نسبی قربانیان و افزایش محسوس مبتلایان بیانگر این موضوع 
است که جهان تا مدتی نامعلوم درگیر این ویروس مرگبار خواهد بود. سرعت 
شیوع در برخی از مناطق به حدی بالا بوده که مقامات مجبور به اعمال مجدد 
قرنطینه ها شــده اند که این مساله به معنای کمتر شدن امیدها برای احیای 
سریع رشد اقتصادی خواهد بود. انتظار می رود اقتصاد جهان امسال را با ثبت 

رشد منفی قابل ملاحظه ای برساند که حتی از عملکرد دوران موسوم به رکود 
بزرگ در سال ۲۰۰۸ نیز بدتر خواهد بود.

کشــمکش بر سر چگونگی و میزان بسته حمایتی جدید در برابر کرونا در 
آمریکا هنوز ادامه دارد و روند معاملات را تحت تاثیر قرار داده اســت. نانســی 
پلوسی- رئیس کنگره از ترامپ خواسته است تا در خواسته های خود تجدید 
نظر کند. با این حال کارشناسان معتدند بعید است دموکرات ها اجازه اجرایی 
شدن این بسته را در استانه انتخابات بدهند. از سوی دیگر در مجلس سنا، میچ 
مک کانل- رئیس این مجلس از ارایه بســته پیشنهادی جمهوری خواهان تا 

هفته آینده خبر داده اند.
تاکنون بیش از ۴۷ میلیون و ۱۸۷ هزار و ۹۴ مورد ابتلا به کرونا گزارش شده 
است که در این بین یک میلیون و ۲۰۹ هزار و ۲۳۳ نفر جان خود را از دست 
داده اند. در بین کشورهای مختلف، بالاترین تلفات مربوط به آمریکا با ۲۳۶ هزار 
و ۶۰۱ نفر، برزیل با ۱۶۰ هزار و ۱۰۴ نفر، هند با ۱۲۳ هزار و ۲۵ نفر، مکزیک 

با ۹۱ هزار و ۸۹۵ نفر و انگلیس با ۴۶ هزار و ۸۵۳ نفر بوده است.
بورس آمریکا  

در وال استریت، بیشتر شاخص ها صعودی بودند تا جایی که دو شاخص از 
سه شاخص اصلی بورسی در سطح بالاتری از روز قبل خود بسته شدند. شاخص 
»داوجونز ایدانســتریال اوریج« با ۰.۸۵ درصد افزایش نسبت به روز قبل و در 

سطح ۲۶ هزار و  ۷۲۶.۳۹ واحد بسته شد.
شاخص »اس اند پی ۵۰۰« با ۰.۶۲ درصد صعود تا سطح ۳۲۹۰.۳۱ واحدی 
بالا رفت و دیگر شاخص مهم بورسی آمریکا یعنی »نزدک کامپوزیت« با ۰.۵۶ 

درصد نزول در سطح ۱۰ هزار و ۸۵۰.۹۲ واحدی بسته شد.
بورس های اروپایی

در معاملات بازارهای بورس در اروپا، شــاخص »فوتسی ۱۰۰« بورس لندن 
با ۱.۳۹ درصد صعود نسبت به روز قبل و در سطح ۵۶۵۴.۹۷ واحد بسته شد.  
شــاخص »دکس ۳۰« بورس فرانکفورت در آلمــان با افزایش ۲.۰۱ درصدی 
و ایســتادن در ســطح  ۱۱ هزار و ۷۸۸.۲۸ واحدی به کار خود خاتمه داد و 
شاخص »کک ۴۰« بورس پاریس با افزایش ۲.۱۱ درصدی در سطح ۴۶۹۱.۱۴ 
واحد بســته شد. در مادرید شاخص »ایبکس ۳۵« ۲.۰۷ درصد بالا رفت و به 

۶۵۸۵.۲۰ واحد رسید.
بورس های آسیایی

در معاملات بورس های آسیا، شاخص ها عملکرد خوبی داشتند؛ تا جایی که 
شــاخص »نیک کی ۲۲۵« بورس توکیو ژاپن با صعود ۱.۳۹ درصدی تا سطح 
۲۳ هزار و ۲۹۵.۴۸ واحدی بالا رفت. شاخص »هانگ سنگ« بورس هنگ کنگ 
۱.۴۶ درصد بالا رفت و در سطح ۲۴ هزار و ۴۶۰.۰۱ واحد بسته شد. در چین 
شاخص »شانگهای  کامپوزیت« صعود ۰.۵۴ درصدی را تجربه کرد و در سطح 

۴۷۲۰.۸۳ واحد بسته شد.
در استرالیا شاخص »اس اند پی اس اند ایکس ۲۰۰« بورس سیدنی با ۰.۴ 
درصد افزایش و ایستادن در سطح ۵۹۵۱.۳۰  واحدی به کار خود خاتمه داد. در 
بین دیگر شاخص های مهم آسیایی، شاخص » تاپیکس« ژاپن نزولی بود. )معیار 
محاسبه تغییرات قیمتی، ساعت پایانی معاملات روزانه بورس نیویورک بوده است(

نفت
در بازار طلای سیاه روند قیمت ها صعودی بود. هر بشکه نفت »وست تگزاس 
اینتر مدیت« با ۰.۷۸ درصد افزایش به ۳۶.۴۵ دلار رسید و نفت خام برنت دریای 

شمال با صعود ۰.۶۴ درصدی به ازای ۳۸.۲۲ دلار در هر بشکه مبادله شد.
طلا و نقره

همچنین در بازار فلزات گران بها، بهای هر اونس طلا با صعود ۰.۷۵ درصدی 
نسبت به روز قبل در سطح ۱۸۹۳.۷۷ دلار معامله شد. هر اونس نقره با صعود 

۰.۵۲ درصدی به ازای ۲۴.۰۲ دلار مبادله شد.
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 دلار                     292,۰2۰ 
 یورو                    342,۰2۰ 

 پوند انگلیس       3۸3,7۱۰ 
 درهم امارات           ۸۰,۸7۰ 
 لیر ترکیه               37,۸7۰
 سکه امامی     ۱47,۱۱۰,۰۰۰ 

 بهار آزادی    ۱3۵,۵۰۰,۰۰۰  
 نیم سکه         ۸۱,۰۰۰,۰۰۰

 ربع سکه          ۵۱,۶۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی       2۶,۰۰۰,۰۰۰ 
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